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ما و حمله روسیه به اوکراین
حسین علایی 

ســرانجام پس از ماه ها تمرکز قوای روسیه در اطراف اوکراین، ارتش روسیه حمله همه جانبه 
ای را به اکراین انجام داد تا آن کشور را به تدریج ضمیمه خاک خود کند.

روســیه با اطمینان از اینکه آمریــکا و غرب و ناتو هیچگونه واکنش نظامی در برابر اشــغال 
اوکرایــن از خود بروز نخواهنــد داد، با تمام قوا از مرزهای اوکراین عبور کرد تا خود را به اروپا 

نزدیک کند. 
اما ایران بخوبی تهاجم روســیه را به یک کشور دیگر بخوبی درک می کند زیرا ظرف دویست 
ســال گذشته روسیه تزاری ســرزمین بزرگ قفقاز را از ایران جدا کرد و شوروی هم در جنگ 

صدام با ایران، از عراق حمایت کرد. 
الان هم در مذاکرات هســته ای، روس ها سعی دارند زمام  مذاکرات با آمریکا را به دست خود 
بگیرند و اقتدار ایران را در موضوع هسته ای مخدوش کنند.  متأسفانه روس ها تأثیرگذارترین 
کشــور در مهم ترین موضوع امنیت ملی که برجام است، شده اند که برای جمهوری اسلامی 

بسیار ناگوار است. 
از طرفی روس ها مانع رســیدن گاز ایران به اروپا هســتند و یک رقیب جدی برای ایران در 

حوزه نفت و گاز هستند. 
روس ها در عین درگیر شــدن با سیاســت های آمریکا و اروپا سعی دارند انتقال گاز روسیه به 
آلمان را حفظ کنند و بازار خود در اروپا را توسعه دهند. روس ها بیشترین بهره را از شکاف بین 

ایران و غرب تا کنون از کارت ایران داشته اند. 
در هر صورت تهاجم روســیه به اوکراین فرصت مناسبی برای جمهوری اسلامی ایران است تا 
سیاست درست »نه شرقی نه غربی« را که برآمده از انقلاب اسلامی است در سیاست خارجی 
دنبال کند و ضمن توســعه روابط با روسیه و چین، تنها به آنها تکیه نکند بلکه روابط اقتصادی 
متوازنی را با کشــورهای غربی هم برقرار کند و قدرت اقتصادی خود را تقویت کند. از طرفی 
تجربه تلخ تجاوز به یک کشور همسایه را برای مردم کشورهای جنگ زده در نظر داشته باشد.  

گرچه به نظر می رسد که کار اکراین تمام است ولی باید به آینده توجه کرد و به هوش بود.

  به یاد یان پالاش
مصطفی معین

تجاوز نظامیان روس به اوکراین که با دســتور تزار جدید)پوتین( آغاز شــده، خاطره تلخ تجاوز 
قبلی آن کشــور به چکســلواکی را به یادم آورد!در 13۴۷)اوت 1۹۶8( که سال آخر دبیرستان 
بودم، لئونیدبرژنف تزار وقت شوروی دستور حمله نظامیان پیمان ورشو به خاک چکسلواکی را 

صادر و آن کشور را اشغال کرد.
هدف آن تجاوز در هم شکســتن اصلاحات آزادی خواهانه الکســاندر دوبچک دبیر کل حزب 
کمونیســت آن کشور بود که »بهار پراگ« خوانده می شد و در جهت افزایش آزادی  رسانه ها و 
لغو سانســور، تمرکززدایی وحرکت به سوی ساختاری دموکراتیک بود. دوبچک برای نخستین 
بار شــعار »سوسیالیسم با چهرهٔ انســانی« را مطرح کرد که باعث افزایش باز هم بیشتر خشم 

مقامات مسکو گردید .
در اعتــراض به تجاوز نظامی، تعدادی از دانشــجویان چک در یک پیمان خودکشــی  تلاش 
کردنــد با قربانی کردن خود به مردم غم زده، نا امید و تســلیم وضــع پیش آمده روحیه دهند. 
یان پالاش)پــالاخ()Ian Palach()11 اوت 1۹۴8–1۹ ژانویه 1۹۶۹(، که دانشــجوی تاریخ و 

اقتصادسیاسی، اولین نفری بود که در میدان ونتسل پراگ خود را به آتش کشید! 
خود ســوزی پالاش، علیرغم اینکه ارتباطات الکترونیک و اینترنتی امروز وجود نداشت بازتابی 
جهانی یافت و به خودسوزی دیگرانی در آن کشور و نیز لهستان که هرکدام باتظاهرات همراه 
بود منجر شــد. صاحبنظران حرکت نمادین پالاش را در فرآیندی که منجر به استقلال خواهی 
کشــورهای اروپای شرقی، فروپاشی اتحادجماهیرشوروی و افتادن پرده آهنین به فاصله حدود 

۲0 سال بعد گردید، کلیدی خوانده اند!
هنرمند لهستانی ویکتور ژستالو، در »قطعه ای برای آزادی«، یاد یان پالاخ را زنده کرد. در این 

قطعه ژستالو می گوید:
»من یان پالاخ هستم،

یک چک، یک لهستانی، لیتوانیایی، ویتنامی،
افغانی ام.

من همان تو ام که مورد خیانت واقع شده ای.
پس از آن که هزار بار خود را سوزاندم،

شاید ما برنده شویم! »
می توان امید داشــت که تجاوز به حقوق ملت ها، چه از جانب روسیه به چکسلواکی، افغانستان 
و اکنون اوکراین باشــد یا تجاوزات آمریکا و متحدانش به عراق، ســوریه، لیبی و...، در فاصله 

کوتاه تری به فروپاشی ساختار سلطه و تجاوزطلبی قدرت ها در سطح جهانی منجر شود!

  جنگ، جنگ است!
مهدی توکلیان

چه در ایران و عراق باشــد ؛چه در ســوریه و یمن یا اوکراین وهر جای دیگر ؛صدای آژیر ها و 
سوت خمپاره ها و آتش بمب ها و موشک ها یش یکسان است.

جنگ از جمله کلمات کم حروف اما پر حرف و حدیثی اســت که مفهوم و منطوق آن در تمام 
گویش ها و زبان ها و از همه مهم تر برای جهانیان دارای  معنا و تعریف یکسانی  است.جنگ 
در هر جای جهان که آغاز می شــود جریانی متفاوت در زندگی روزمره مردم جاری می شود و 
تمام معادلات روزمره زیســت بوم  مردم آن منطقه را   از تعادل خارج کرده و معنای امنیت و 

آرامش معنای تازه ای پیدا می کنند و جانی دوباره می گیرند .
تا آنجا که برای لحظه های پرارامش گذشــته های نه چندان دور در حسرت می مانند.سالیان 
اخیر که ســرعت ارتباطات جهانی به واســطه رشد شــبکه های ماهواره ای و اینترنتی  برای 
عموم مخاطبان مخابره می شود سختی ها و ناآرامی های مناطق جنگی برای همگان ملموس 
می شــود .جنگ تنها تخریب ابنیه و بناهای شهری نیست .جنگ تنها از بین رفتن شهروندان 
و کشــته شدن ســربازان نیســت.جنگ جهنمی از نا امنی های طولانی مدت در حوزه امنیت 
؛فرهنگ ؛اقتصاد و انرژی را به ارمغان می آورد که نســل ها باید تاوان این ســوغات ناخواسته 
را پس دهند .فروپاشــی  پوشــالی قدرت های مدعی  در جنگ ها فاصله بسیاری بین توسعه 
همه جانبه برای کشورهای درگیر جنگ  و منطقه ایجاد می کند و در دراز مدت دامن گیر مردم 
مظلوم و بی پناهی خواهد شد که چاره ای جز تسلیم در برابر این چالش نخواهند داشت .مسیر 
مرگ آسای مناطق جنگی  مرزهای جغرافیایی را کمتر می کند و در برابر اشک ها و خون های 
جاری شده در مناطق مصیبت دیده معادلات بازی های بین الملل را بهم می ریزد و تصویری 
شفاف از خودخواهی ها و بی تفاوتی قدرت های سیاست مداران را در دیپلماسی جنگ بروز می 
دهــد .هــر گونه حمله نظامی در هر جای دنیا به هر قوم و قبیله و ملتی که نا جوانمردانه و بی 
دفاع در برابر این هجمه از ظلم قرار می گیرند مذموم و ناپســند است  و بحران های به وجود 

آمده باعث از بین رفتن جلوه پوشالی قدرت های مدعی بشر با تفکرات لیبرالی خواهد شد .
جنگ هر جند تلخی ها و ناگواری های بســیاری را دربر دارد اما مردمان سرزمین های  غرب 
و اروپا هم با تلخی ها ی واقعی جنگ از نزدیک آشــنا شده و قدر آرامش را بیشتر ازهر زمانی 
می دانند.جنگ ؛جنگ اســت چه در ایران و عراق باشــد ؛چه در سوریه و یمن یا اوکراین وهر 
جای دیگر ؛صدای آژیر ها و سوت خمپاره ها  و آتش بمب ها و موشک ها یش یکسان است 
و جان کودکان و مردان و زنان میان ســال و کهن ســال در هر جای جهان که باشد ارزشمند 
است که ناجوانمردانه و بی دفاع از بین خواهند رفت .جنگ ها روزی تمام می شوند و تنها در 
تاریخ جهان به تلخی از گذشــت آن ایام یاد می شود اما »شکوه هر سرزمین مدیون مدافعان  

گذشته و رهین مبارزان و مدافعان  حال و آینده اش  خواهد ماند.

سایه جنگ اوکراین بر مذاکرات وین؛ اهرم نفتی ایران 
در آستانه خط پایان تقویت شد؟

مأموریت 
باقری کنی
 در تهران

مذاکره کننده ارشــد ایران، معاون سیاســی 
وزیر امــور خارجه، علی باقــری، اواخر روز 
چهارشــنبه )۲3 فوریه( در سفری که توسط 
یکی از مذاکره کننــدگان اروپایی به عنوان 
»یک ســفر کوتاه برای جلب موافقت ایران 
برای پیش نویس ســند« توصیف شــد، به 

تهران بازگشت. 
به گــزارش روزنامه صبح امــروز به نقل از 
اکوایــران، درحالیکه برخــی ناظران بر این 
باورند کــه لارا روزن، حتی قبــل از اینکه 
حمله روسیه به اوکراین یک شبه آغاز شود، 
فضای آرامی در اینجا وجود داشت که انتظار 
می رود آخرین مرحله مذاکرات برای احیای 

برجام، باشد.
مأموریت باقری؛ جلب موافقت تهران 

برای پیش نویس توافق
مذاکره کننده ارشــد ایران، معاون سیاســی 
وزیر امــور خارجه، علی باقــری، اواخر روز 
چهارشــنبه )۲3 فوریه( در سفری که توسط 
یکی از مذاکره کننــدگان اروپایی به عنوان 
»یک ســفر کوتاه برای جلب موافقت ایران 
برای پیش نویس ســند« توصیف شــد، به 

تهران بازگشت.
این مقام اروپایی گفت: »او باید روز پنجشنبه 
برای تایید نهایی 1 تا ۲ روز به تهران برود«.

وانگ کون، مذاکره کننده ارشد چینی گفت 
که انتظــار دارد باقری تا پایان هفته به وین 

بازگردد.
سفیر چین در آژانس بین المللی انرژی اتمی 
)IAEA( هنگام خروج از نشست نمایندگان 
1+5 به من گفت: »ما فکر می کنیم که واقعاً 
به آخرین مرحله می رســد، ایــن خط پایان 
است. زمان قضاوت و تصمیم گیری سیاسی 

فرا رسیده است«.
مذاکره کننده چینی گفــت که برخی »نقاط 
اختلاف« کوچک وجــود دارد که باید برای 
نهایی کــردن احیای توافق بر آن غلبه کرد، 
اما او مشــخص نکرد که کدام یک هستند یا 
چه طرفی باید برای غلبه بر آن سازش کند.

فیلیپ اررا، مذاکره کننده ارشــد فرانســوی، 
عکســی از روی جلد پیش نویس »تصمیم 
کمیســیون مشــترک« را در توییتر منتشر 
کرد که به نظر می رســد سندی است که در 
صورت تصویب، توســط هیئــت هفت نفره 

ناظر بر اجرای آن تصویب می شود.
دلگرمی کاخ سفید

چندین طرف از جمله کاخ سفید به »پیشرفت 
قابل توجه« در مذاکرات در هفته های اخیر 

اشاره کرده اند.
جــن ســاکی ســخنگوی کاخ ســفید روز 
چهارشنبه )۲3 فوریه( در نشست خبری کاخ 
ســفید به خبرنگاران گفت: »پیشرفت قابل 
توجهــی در حال انجام اســت و ما به یک 
توافق احتمالی نزدیک هســتیم. اما تعدادی 
از مســائل بسیار دشــوار وجود دارد که حل 
نشده باقی مانده است. و با توجه به سرعت 
پیشــرفت های هسته ای ایران، زمان بسیار 
کمی برای دســتیابی به توافــق باقی مانده 

است«.
ســاکی مدعی شــد: »ما معتقدیم اگر ایران 
جدیت نشــان دهــد، می توانیــم و باید به 
تفاهمی در مورد بازگشــت متقابل به اجرای 
کامل برجام برســیم... به طور بالقوه ظرف 
چند روز. اما هنوز کارهای بیشــتری وجود 

دارد که باید انجام شود«.
ســاکی گفت: »ما از پیشــرفت قابل توجه 

دلگرم هســتیم، اما می خواهم اشاره کنم که 
اغلب، ســخت ترین مذاکرات در بخش آخر 

اتفاق می افتد«.
تقویت اهرم نفتی ایران در مذاکرات وین

نوبه  به  ایرانی،  ارشــد  باقری، مذاکره کننده 
خــود، ظاهراً به دنبال کاهــش انتظارات از 
تمایل ایران برای ســازش در آخرین لحظه 

بود.
باقــری در توییتی نوشــت: هر چقدر هم به 
خط پایان نزدیک شویم، لزوماً تضمینی برای 

عبور از آن وجود ندارد.
وی با بیان اینکه ایران معتقد است افزایش 
قیمت انــرژی بــه دلیل جنگ روســیه با 
اوکراین ممکن است به ایران اهرم بیشتری 
در مذاکــرات بدهد، توییت خود را با »نفت« 

هشتگ کرد.
بایدن آرای لازم سنا برای احیای برجام 

را دارد
در همین حال، برخی از کارشناسان واشنگتن 
و یک منبع دولتــی گفتند که اکنون بر این 
باورند که احتمالًا توافق بر سر احیای برجام، 
در صورت حصول، نیاز به بازنگری کنگره بر 

اساس قانون INARA دارد.
دیلن جی ویلیامز، معاون ارشــد سیاســت و 
استراتژیست گروه چپ میانه جی استریت، از 
طریق ایمیل به من گفت: »اگر توافقی برای 
احیای برجام حاصل شــود، ممکن است به 
 INARA سمت بازنگری کامل کنگره تحت
برویم، با توجه به اینکه ورود مجدد به برجام 
مستلزم لغو مراحلی است که ناشی از خروج 
ترامپ از توافق است، و بنابراین ماهیت آنها 

تحت پوشش متن توافق ۲015 نیست«.
ویلیامز گفت: »امیدواریم با حصول اطمینان 
از اینکــه حداقل ۴1 ســناتور از این توافق 
حمایــت می کننــد، در وهلــه اول مانع از 
رســیدن قطعنامه عدم تاییــد به میز رئیس 

جمهور شویم«.
ناظران مســائل سیاســت خارجی  از  یکی 
کنگره در واشــنگتن گفت »مــن فکر می 
کنم دولت مطمئن است که توافقنامه تحت 
بررسی INARA باقی خواهد ماند. در نهایت 
ماجرا، آنها فقط به یک سوم )به علاوه یک 
عضو( از آرای ســنا بــرای حمایت و بقای 

توافق نیاز دارند«.

دیدگاه

دومین روز حمله روسیه به اوکراین

رئیس جمهور اوکراین: شاید آخرین باری است که مرا زنده می بینید
روز پنج شنبه با دستور پوتین، روسیه به صورت گسترده ای 
به اوکراین حمله کرد. حمله ای که روزگذشــته وارد دومین 
روز خود شد. این تحول چند روز بعد از آن رخ داد که مسکو 
رسماً استقلال جمهوری های »دونتسک« و »لوهانسک« در 
شرق اوکراین را به رســمیت شناخت. در ادامه آخرین اخبار 

مربوط به اکراین را مرور می کنیم:
حق نمایندگی روسیه در شورای اروپا تعلیق شد

لیوئیجی دی ماریو، وزیر امور خارجــه ایتالیا و رئیس  کمیته 
وزرای شــورای اروپا از تعلیق حق نمایندگی روسیه در این 
شــورا خبر داد.به گــزارش رویترز، لوئیجــی دی ماریو در 
بیانیه ای اظهار داشــت: کمیته وزرای شورای اروپا که ایتالیا 
ریاســت آن را برعهده دارد تصمیم گرفت که حق نمایندگی 
فدراسیون روسیه را در این شورا تعلیق کند.وی افزود: ایتالیا 
این اقدام را به دلیل وضعیت رویداد بین روســیه و اوکراین 
ضروری می داند.شــورای اروپا بعد از جنگ جهانی دوم برای 
حراست از حقوق بشر و حاکمیت قانون در قاره اروپا تشکیل 
شده است. این شورا در بیانیه ای اعلام کرد تصمیم امروز به 
معنای آن اســت که فدراسیون روسیه کماکان عضو شورای 

اروپا و معاهده های مرتبط با این شورا است.
با این حال، حق نمایندگی فدراسیون روسیه از کمیته وزیران 
شــورای اروپا و مجمع پارلمانی آن بــه حالت تعلیق درآمده 

است.
آمریکا: روسیه حدود ۲۰۰ موشک به اوکراین پرتاب 

کرده است
رســانه های آمریکایی به نقل از یک مقام دفاعی این کشور 
اعــلام کردند که روســیه تاکنون حدود ۲00 موشــک به 

اوکراین پرتاب کرده است.
رســانه های آمریکایی که نام این مقام دفاعی را بیان نکرده 
انــد، به نقل از وی روز جمعه به وقت محلی نوشــتند حدود 
۲00 موشک پرتاب شده از سوی روسیه مناطق مسکونی در 

اوکراین را تحت تاثیر قرار داده است.
این مقام ارشد دفاعی آمریکا به خبرنگاران گفت که از زمان 
آغاز حمله روســیه به اوکراین، نیروهای روسیه حداقل ۲00 

موشک به اوکراین پرتاب کرده است.
این مقام آمریکایی افزود: موشک ها عمدتا از زمین و هوا به 

سمت اوکراین پرتاب شده اند.
به گفته این مقام، این موشــک ها ترکیبی از موشک های 

بالستیک و کروز هستند.
پوتین از ارتش اوکراین خواست قدرت را در دست 

بگیرد
»ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور روســیه شامگاه جمعه در 
ســخنانی از ارتش اوکراین خواست تا قدرت را در این کشور 
در دســت بگیرد.وی که در جلسه شورای امنیت ملی روسیه 
صحبت می کرد، گفت: »اگر قدرت در دســتان شــما باشد، 

توافق آسان خواهد بود«.
رئیس جمهور روسیه در ادامه گفت که روسیه در حال مبارزه 

با تروریست ها و نازی های جدید در اوکراین است.
پوتین گفت که ارتش روســیه در حال مقابله با افراد افراطی 
در اوکراین اســت و از نیروهای مسلح اوکراین خواست تا از 

غیر نظامیان به عنوان سپر انسانی استفاده نکند.
وی افزود: »مســبب هر آنچه که در اوکراین روی می دهد 

مستشاران غربی به خصوص آمریکایی ها است«.
پاپ در اقدامی بی سابقه به سفارت روسیه در واتیکان 

رفت
پاپ در اقدامی بی سابقه از جهت دستورالعمل های دیپلماتیک 
برای ابراز نگرانی از رویدادهای اوکراین به ســفارت روسیه 

در واتیکان رفت.
به گــزارش رویترز، ماتئو برونی ســخنگوی واتیکان بدون 
اظهار نظر در مورد اخبار مبنی بر مداخله واتیکان برای توقف 
رویارویی نظامی روســیه و اوکراین گفت که پاپ 30 دقیقه 
در سفارت روسیه بوده و برای ابراز نگرانی در مورد تحولات 

اوکراین رفته بوده است.
گفته می شــود این اولین بار است که پاپ برای گفت وگو با 

یک ســفیر در زمان درگیری به ســفارت خانه ای رفته باشد. 
سفرای خارجی در واتیکان معمولا برای دیدار با پاپ به کاخ 
فراخوانده می شوند. اندری یوراش سفیر اوکراین در واتیکان 
گفته بود کی یف آماده میانجی گری واتیکان برای جلوگیری 

از بروز جنگ است.
زلنسکی: شاید آخرین باری است که مرا زنده می بینید

خبرنگار پایگاه خبری آکســیوس گزارش داد که »ولودمیر 
زلنســکی« رئیس جمهور اوکراین شــامگاه روز گذشته در 
ویدئو کنفرانس با ســران کشــورهای اروپایی گفت که این 

شاید آخرین باری است که من را زنده می بینید.
سفیر ایران در اوکراین: حتی سفارت هم برای ایرانی 

ها امن نیست
ســفیر ایران در جمع دانشــجویان ایرانی در اوکراین: امروز 

هیچ جای شهر کی یف امن نیست.
دوستان در ســفارت جا داریم ولی مطمئن باشید آنجا برای 
شما امن نیست.علی رغم حکومت نظامی در جمع شما حاضر 

شدم.
دیشــب در گفت وگو با وزیر خارجه ایران تاکید شــد؛ الان 

مهمترین کار ما حفظ جان شهروندان ایرانی است.
گزارش ها از شلیک به یک نفتکش رومانیایی در آبهای 

اوکراین
 وزارت دفاع اوکراین در حساب توئیتری خود مدعی شلیک 
یک ناو روســی به یک نفتکش با نام »روح هزاره« با پرچم 

رومانی در آبهای اوکراین شده است. 
هنوز هیچ منبع رسمی این خبر را تایید نکرده است. 

برخــی منابع خبــری می گویند کــه در 1۲ مایلی از خاک 
اوکراین در آبهای دریای سیاه، یک نفتکش با پرچم رومانی 
هدف یک موشک قرار گرفته است. با این حال برخی منابع 

دیگر می گویند که علت این حادثه هنوز مشخص نیست.
زلنسکی از پوتین درخواست مذاکره کرد

»ولودیمیر زلنسکی« رئیس جمهور اوکراین در پیامی ویدئویی 
که در کانال تلگرامی خود منتشر کرد، از »ولادیمیر پوتین« 

همتای روس خود دعوت کرد تا به گفت و گو بنشینند.
به گزارش خبرگزاری »اســپوتنیک«، زلنسکی در این پیام 
گفت: »می خواهم یک بار دیگر از رئیس جمهور فدراســیون 
روســیه درخواست کنم، بیایید برای جلوگیری از مرگ مردم 
پای میز مذاکره بنشــینیم«. وی در عین حال از اروپاییان با 
تجربه جنگی خواســت تا به صفوف اوکراین در برابر روسیه 

بپیوندند.
درخواست برای مذاکره یک روز پس از آن صورت می گیرد 
که زلنســکی اعلام کرد کی یف روابط دیپلماتیک خود را با 
مســکو قطع کرده اســت. وی دیروز در یک نشست خبری 
گفت: امروز صبح در تاریخ ثبت شــد، امــا این تاریخ برای 
کشور ما و روسیه کاملا متفاوت است و ما روابط دیپلماتیک 

خود را با روسیه قطع کردیم.
وزارت دفاع روسیه: 18 تانک و 7 سیستم پرتاب راکت 

اوکراین را منهدم کردیم
وزارت دفاع روسیه تایید کرد که چتربازان ارتش روسیه روز 

گذشته کنترل نیروگاه اتمی چرنوبیل را در اختیار گرفتند.
روز پنــج شــنبه و در اولین روز عملیات ارتش روســیه در 
اوکراین، مقامات این کشــور اعلام کردند که ارتش روسیه 

کنترل نیروگاه هسته ای چرنوبیل را به دست گرفته  است.
پیش تر، »ولودیمیر زلنســکی« رئیس جمهور اوکراین مدعی 
شــده بود که نیروهای روسیه در تلاش هســتند تا کنترل 
نیروگاه هســته ای چرنوبیل را به دست بگیرند. او در توییتی 
نوشــت: نیروهای اشغالگر روســیه در تلاش برای تصرف 
چرنوبیل ]نیروگاه هسته ای[ هســتند. مدافعان ما جان خود 
را فدا می کنند تا تراژدی 1۹8۶ تکرار نشود. این یک اعلان 

جنگ علیه کل اروپا است.
وزار دفاع روسیه همچنین سطح تشعشعات رادیواکتیو در این 

نیروگاه را نرمال و طبیعی خوانده است.
وزارت دفاع روســیه همچنین در بیانیه خود درباره عملیات 
در اوکراین با بیان اینکه تا کنون 150 نظامی اوکراینی خود 

را تســلیم کرده اند گفت: ارتش روســیه تا کنون 18 تانک 
اوکراینی و ۷ سیســتم پرتاب راکت مختلف و ۴1 خودروی 

نظامی دیگر را منهدم کرده است.
کلمبیا، شیلی و آرژانتین خواستار پایان درگیری روسیه و 

اوکراین شدند
مقامات سه کشــور آمریکای لاتین؛ شامل آرژانتین، کلمبیا 
و شیلی خواســتار پایان درگیری روسیه و اوکراین و خروج 

سربازان روس از آن کشور شدند.
به گزارش خبرگزاری رویترز، ایــوان دوکه رئیس جمهوری 
کلمبیا در پیامی تصویری از ولادیمیر پوتین رئیس جمهوری 

روسیه خواست به درگیری در اوکراین پایان دهد.
وزیر امور خارجه آرژانتین نیز درخواســت مشابهی را مطرح 
کرد و شــیلی نیز از پیوســتن به تحریم های شورای امنیت 

سازمان ملل متحد علیه روسیه خبر داد.
زلنسکی: دیر یا زود روسیه مجبور به گفت وگو با ما است

»ولودیمیر زلنســکی« رئیس جمهور اوکراین صبح جمعه با 
انتشــار یک پیام ویدئویی جدید، خواســتار مقاومت در برابر 
روســیه شــد و از متحدان اوکراین برای دومین بار در چند 
ساعت گذشته انتقاد کرد. او در اظهاراتی که به نظر می رسید 
به ایالات متحده اشاره دارد، گفت: امروز صبح، ما به تنهایی 
از کشور خود دفاع می کنیم. درست مثل دیروز، قدرتمندترین 

کشور جهان از دور به آن نگاه می کرد.
بــه گزارش رویترز، وی متعهد شــد در حالی که نیروهایش 
با نیروهای روســیه که در حال پیشــروی به سمت پایتخت 
در »بزرگتریــن حمله به یک کشــور اروپایی از زمان جنگ 
جهانی دوم می جنگند«، در کی یف بماند.زلنســکی در پیامی 
ویدیویی گفت: دشــمن من را به عنوان هدف شــماره یک 
مشــخص کرده، خانواده من هدف شماره دو هستند. آن ها 
می خواهنــد با نابود کردن رئیس دولــت، اوکراین را از نظر 
سیاســی نابود کنند. من در پایتخت خواهم ماند. خانواده من 
نیز در اوکراین هســتند.پیش تر، »آنتونی بلینکن« وزیر امور 
خارجه ایالات متحده، در پاســخ به این سوال که آیا نگران 
امنیت زلنسکی است یا خیر، به »سی بی اس« گفت: تا جایی 
که می دانم، رئیس جمهور زلنسکی در سمت خود در اوکراین 
باقی می مانــد و البته ما نگران امنیت همه دوســتانمان در 
اوکراین هستیم، مقامات دولتی و دیگران.زلنسکی همچنین 
با بیــان این که جهان همچنان آنچــه را که در حال وقوع 
است از دور تماشا می کند، گفت: »اوکراین تنها ماند، روسیه 
تحت تاثیــر تحریم های جدید قرار نگرفت«. وی افزود: دیر 
یا زود، روســیه باید با ما در مورد پایان دادن به این عملیات 
نظامــی، در مورد پایان دادن به ایــن تهاجم صحبت کند و 
هر چه زودتر این گفت وگو آغاز شــود، خسارات روسیه کمتر 
خواهد بود.وی همچنین مدعی شد نیروهای روسیه مناطق 
غیرنظامی را هدف قرار می دهند و از روس ها خواســت که 
علیه جنگ اوکراین اعتراض کنند. زلنسکی گفت: در ساعت 
۴ صبح، نیروهای روســی به حملات موشکی خود به خاک 
اوکرایــن ادامه دادنــد. آن ها می گویند که فقط تأسیســات 
نظامی را هدف قرار می دهند، اما این ها دروغ است. در واقع، 
آن ها تشخیص نمی دهند که در کدام مناطق عملیات انجام 
می دهند. در آسمان کی یف )امروز صبح(، گلوله باران شد. در 
یک آپارتمان مسکونی آتش ســوزی شد. چنین حملاتی به 

پایتخت ما از سال 1۹۴1 رخ نداده است.
حمله قریب الوقوع تانک های روس به کی یف

»آنتون هراشــچنکو« مشــاور وزیر کشــور اوکراین: آنتون 
هراشچنکو، مشــاور وزیر کشور اوکراین گفته است: »امروز 
ســخت ترین روز خواهد بود. روســیه قصد دارد با تانک  از 
ایوانکیــف و چرنیهف وارد کی یف شــود. مدافعان کی یف با 
سلاح های ضد تانک متحدان بین المللی آماده مقابله هستند. 
برخی از تانک های روســیه که تاکنون وارد خاک این کشور 

شده اند در حملات موشکی به آتش کشیده شدند.«
ادعای اوکراین درباره 8۰۰ تلفات در میان نیروهای 

روسی
وزارت دفاع اوکراین می گوید که نیروهای مسلح این کشور 

از آغاز تهاجم در ســاعات اولیه روز پنجشــنبه، حدود 800 
تلفات به نیروهای روسیه وارد کرده اند. به گزارش سی ان ان، 
هنوز مشــخص نیســت که آیا این وزارتخانه تنها به تعداد 

کشته شدگان اشاره می کند یا خیر.
ایــن وزارتخانه همچنین اعلام کرد کــه بیش از 30 تانک 
روســی و همچنین هفت هواپیمای روســی و شش بالگرد 
منهدم شده اســت. ســی ان ان گزارش داد به طور مستقل 

نمی تواند آمار ارائه شده از سوی اوکراین را تایید کند.
 درگیری شدید ارتش اوکراین با نیروهای روسی در 

اطراف کی یف
بر اســاس اطلاعات ستاد کل اوکراین، ارتش در حال حاضر 
به شــدت با نیروهای روسی در منطقه شمال غربی کی یف 

درگیر است.
درگیری در فرودگاه مهم اســتراتژیک هاستومل نیز جریان 
دارد و نیروهای اوکراینی در آنجا مواضع خود را حفظ کردند.
بر اســاس گزارش رســانه ها، نیروهای روسی همچنین به 

فرودگاه شهر ریونه در غرب این کشور حمله کردند. 
درگیری و حملات از نقاط دیگر مانند شهر سومی در شمال 

شرق اوکراین نیز گزارش شده است.
وزارت دفاع اوکراین همچنین از شــلیک موشک به منطقه 
Zaporizhia در جنوب اوکراین در صبح روز جمعه خبر داد.
بلینکن: شواهد حاکی از تصمیم روسیه برای محاصره 

کی یف است1۴۰۰/1۲/۰6 - 1۰:۲۹
وزیر امور خارجه آمریکا اظهار کرد: همه شــواهد نشان می 

دهد که روسیه قصد تهدید و محاصره کی یف را دارد.
آنتونی بلینکن وزیر امور خارجه آمریکا پنجشــنبه شــب به 
وقت محلی افــزود: ما معتقدیم که مســکو برنامه هایی را 
برای نقض گســترده حقوق بشر علیه مردم اوکراین طراحی 

کرده است.
وی در نشســت ویژه ســازمان همکای و امنیت اروپا گفت: 
اقدامات روســیه توهین به دموکراسی، حقوق بشر و نجابت 

انسانی است.
وزیر دفاع آمریکا: پیاده نظام روسیه ۳۰ کیلومتر با کی یف 

فاصله دارد1۴۰۰/1۲/۰6 - 1۰:۲۹
لوید آســتین، وزیر دفاع آمریکا در تماســی تلفنی با بعضی 
اعضای کنگره آمریکا گفت که پیاده نظام مکانیزه روسیه که 
از بلاروس وارد اوکراین شــده اند، حدود ۲0 مایل )تقریبا 3۲ 

کیلومتر( با کی یف فاصله دارند.

به گزارش خبرگزاری آسوشیتدپرس، لوید آستین وزیر دفاع 
آمریکا در تماســی تلفنی با اعضای کنگره آمریکا گفت که 
پیــاده نظام مکانیزه روســیه که از بــلاروس وارد اوکراین 
شده اند، حدود ۲0 مایل )تقریبا 3۲ کیلومتر( با کی یف فاصله 

دارند.
ژاپن تحریم های بیشتری بر روسیه اعمال می 

کند1۴۰۰/1۲/۰6 - 1۰:۲8
فومیو کیشــیدا نخست وزیر ژاپن که در واکنش به برسمیت 
شناختن دونتسک و لوهانســک توسط روسیه تحریم هایی 
علیه این کشور اعمال کرده بود، گفت که توکیو بخاطر اقدام 
نظامی مسکو علیه کی یف تحریم های بیشتری علیه مسکو 
وضع می کند.به گزارش خبرگزاری کیودو، کیشیدا روز جمعه 
با اعلام این که ژاپن بخاطر حمله روسیه به اوکراین تحریم 
های بیشــتری علیه مسکو اعمال خواهد کرد، به کشورهای 

تحریم کننده روسیه پیوست. 
زلنسکی: هدف شماره یک، من هستم

ولادیمیر زلنســکی رئیس جمهوری اوکراین گفته اســت: 
»دشــمن من را به عنوان هدف شماره یک مشخص کرده، 
و خانواده ام هدف شــماره دو هستند.«او در نطقی ویدئویی 
که رسانه های اوکراین پخش کردند، خاطرنشان کرد که در 
»مقرهای دولتی« در کی یف به ســر می برد و خانواده اش 
نیز در اوکراین هستند.زلنسکی همچنین اخطار داد که مقام 
های اوکراینی اکنــون »اطلاعاتی مبنی بر ورود گروه های 

خرابکاری دشمن به کی یف« در دست دارند.

مفقودی 
اینجانب زهرا ســروری خلق آباد مالک خودرو سمند ایکس ۷ مدل 138۲ به شماره شاسی 
83۲13۷8۴ و شماره موتور 1۲۴830۴۶۲۲3 و شماره پلاک 3۶_ ۶1۶ ب ۹۲ بعلت فقدان 
اســناد فروش تقاضای رونوشــت المثنی اسناد مذکور را نموده اســت. لذا چنانچه هر کس 
ادعایی در مورد خودروی مذکور دارد ظرف ده روز به دفتر حقوقی ســازمان فروش شرکت 
ایران خودرو واقع در پیکان شهر ساختمان سهند مراجعه نماید. بدیهی است پس از انقضای 

مهلت مزبور طبق ضوابط مقرر اقدام خواهد شد.
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تصمیم مهم مالیانی جلسه صبح جمعه سران قوا
جلسه شــورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا صبح امروز )جمعه ششم اسفند( با حضور 
آیت الله رئیسی رئیس جمهور، محمد باقر قالیباف رئیس مجلس، حجت الاسلام اژه ای رئیس 

قوه قضائیه برگزار شد.
بر اساس مصوبات شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا، اجرای قانون مالیات بر ارزش 
افزوده برای اقلام خوراکی منتفی و در این جلســه تصمیم گرفته شــد، عیدی بازنشستگان 
سریع و بموقع پرداخت شود. شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا با هدف جلوگیری از 
افزایش قیمت مواد غذایی و تحمیل هزینه بیشــتر به سبد خانوارهای کم درآمد و دهک های 

پایین، اجرای قانون مالیات بر ارزش افزوده برای اقلام خوراکی را منتفی کرد. 

  نمادهای پرُ تراکنش بورس تهران 
مشخص شدند

در پنج روز معاملاتی این هفته بورس، نمادهای ملی صنایع مس ایران )فملی(، ایران خودرو 
)خودرو(،  پالایش نفت تهران )شتران(، سایپا )خساپا(، پالایش نفت بندرعباس )شبندر(، بانک 
ملت )وبملت( و پالایش نفت اصفهان )شــپنا( در گروه نمادهای پُر تراکنش قرار داشتند. در 
هفته ای که گذشــت پیمانکاری صنعتی، خودرو و قطعات، صنایع غذایی به جز قند و شــکر، 
بانک ها و موسسات اعتباری، ســیمان، آهک و گچ، محصولات کاغذی، منسوجات، هتل و 
رستوران، استخراج ســایر معادن، قند و شکر، انبوه ســازی املاک و مستغلات، لاستیک و 
پلاســتیک، ماشــین آلات الکتریکی، محصولات فلزی، محصولات چوبی، دارویی، فعالیت 
مهندســی، سخت افزار و تجهیزات، بیمه و بازنشستگی، فرآورده های نفتی و کانی غیرفلزی 

جزو صنایع مثبت بازار بود.

  بورس کشورهای عربی حاشیه خلیج 
فارس سقوط کرد

معاملات بازارهای بورس کشــورهای عربی حاشــیه خلیج فارس، با تاثیرپذیری از عملیات 
نظامی روســیه علیه اوکراین دیروز )پنجشــنبه( با کاهش چشمگیری روبه رو شد. شاخص 
اصلی بورس عربســتان سعودی از بزرگترین بازارهای بورس اوراق بهادار در بین کشورهای 
عربی حاشــیه خلیج فارس )تاسی(، با افت 1.۹5 درصدی  به 11۲8۲.۹۹ واحد رسید. بورس 
ابوظبــی پایتخت امارات نیــز با 1.1 درصد کاهش به 8۹۹۹.8 واحــد و بورس دبی با 1.۹۷ 
درصد کاهش به 3۲۶۹ واحد رســید.  همچنین شاخص بورس قطر با 1.۴ درصد کاهش به 
1۲5۶8 واحد و بورس کویت با 0.۹۹ درصد کاهش به 8۲۴0 واحد رسید. بورس بحرین هم 
با 1.03 درصد کاهش به 1۹۴۴.0۴ واحد و بورس اوراق بهادار مسقط با 0.1۲ درصد کاهش 

به ۴03۹ واحد رسید.  

  قیمت نفت کمی بیشتر از ۱۰۱ دلار
رویترز: به دنبال مناقشات روسیه و اوکراین که نگرانی در عرضه نفت در جهان ایجاد کرد و 
از آنجا که بازارها برای تاثیرات تحریم های تجاری علیه روســیه به عنوان صادرکننده بزرگ 
نفت آماده می شوند، قیمت نفت در معاملات امروز، جمعه، نزدیک به 3 درصد افزایش یافت. 
هر بشــکه نفت برنت با ۲ دلار و 1۲ سنت افزایش 101.۲0 دلار فروخته شد، این نوع نفت 
دیــروز تا 105 دلار هم بالا رفته بود. نفت خام آمریکا نیز با یک دلار و 80 ســنت افزایش 

۹۴.۶1 دلار معامله شد.
مناقشــات روسیه و اوکراین سبب شد تا قیمت نفت برای نخستین بار از سال ۲01۴ تاکنون 
به بیش از 100 دلار در هر بشــکه برســد. جفری هالری، تحلیلگر ارشــد بازار نفت گفت: 

»خریداران آسیایی به وضوح در آخر هفته آشفته هستند.«

  پیش بینی نفت ۱۳۰دلاری در پی حمله 
روسیه به اوکراین

بلومبرگ ـ رئیس ستاد انرژی اعلام کرد: حمله روسیه به اوکراین قیمت نفت را به 130 دلار 
در هر بشکه می رساند و مصرف کنندگان را با قیمت بالاتر بنزین و صورت حساب های بالاتر 
برق مواجه می کند. جاراند ریستاد، مدیرعامل شرکت مشاوره ریستاد انرژی گفت: »درگیری 
بین روسیه و اوکراین بلافاصله یک میلیون بشکه در روز نفت خامی را که از طریق اوکراین 
و دریای سیاه منتقل می شود، تحت تأثیر قرار می دهد و عرضه نفت در بلندمدت را هم مختل 

می کند. واقعیت این است که قیمت های بالاتری منتظر اروپا و کل دنیاست.«

  توقف صعود قیمت گاز اروپایی با 
افزایش صادرات روسیه

قیمت گاز طبیعی اروپایی افزایش رکوردشــکنانه خود را در پی افزایش جریان گاز روسیه به 
این منطقه متوقف کرد.

بهــای معاملات گاز اروپایی پس از چهار روز افزایــش، روز جمعه حداکثر ۲1 درصد ریزش 
کرد. قیمت روز پنجشــنبه بیش از ۶0 درصد صعود کرده بود که بزرگترین افزایش از ســال 
۲015 بــود و تحت تاثیر ابهامات در خصوص تاثیــر بحران اوکراین بر جریان گاز بزرگترین 
تامین کننده اروپا روی داد. نیروگاه های اروپایی پس از صعود قیمتها تحت تاثیر آغاز تهاجم 
گسترده روسیه به اوکراین، گاز را تحت قراردادهای بلندمدت با شرکت گازپروم سفارش می 
دهند، زیرا این قرارداد به شــکلی قیمت گذاری شده اند که واردات روسیه از معاملات نقدی 
گاز در قطب های معاملاتی اروپا ارزانتر شــده اند. طبق آمار اپراتور شبکه اوکراین، صادرات 
گاز روســیه از طریق اوکراین روز پنجشــنبه حدود 38 درصد افزایش یافت و انتظار می رود 
روز جمعــه حدود ۲۴ درصد افزایش پیدا کنــد. گازپروم تاکید کرده که ترانزیت گاز از طریق 

اوکراین به شکل معمول در جریان است.
معاملات گاز هلند که قیمت پایه گاز اروپاست، ساعت هشت و 31 دقیقه صبح روز جمعه به 
وقت محلی در آمســتردام با 18 درصد کاهش، 110 یورو به ازای هر مگاوات ساعت معامله 
شد. بر اساس گزارش بلومبرگ، اروپا پیش از این هم با کمبود انرژی دست و پنجه نرم می 
کرد و جنگ در اوکراین آسیب پذیری این منطقه در برابر مختل شدن جریان گاز را بارز کرد. 
بیش از یک ســوم از گاز مورد نیاز اروپا از طریق روسیه تامین و یک سوم از این صادرات از 

طریق اوکراین ترانزیت می شود.

  قیمت هر انس طلا به چند دلار رسید؟
رویتــرز: در بازارهای فلزات گرانبها، قیمت طلا به زیر 1۹00 دلار برای هر اونس رســید و 
پالادیوم نیز پس از تحریم های آمریکا علیه روسیه و افزایش ارزش سهام در بازارهای جهانی 
5 درصد کاهش یافت. هر اونس طلا با 0.۶ درصد کاهش به 18۹5 دلار و ۷۶ ســنت رسید. 

قیمت طلای آمریکا با 0.8 درصد افزایش به 1۹۲۶ دلار و 30 سنت رسید.

 وعده تعادل بازار سیب زمینی
 تا قبل از عید

رئیس اتحادیه میوه و ســبزی تهران گفت: با توجه به عرضه سیب زمینی نو، پیش بینی می 
شود که نوسان قیمت این محصول قبل از عید مرتفع شود. اسداله کارگر گفت: طبق سنوات 
گذشــته، بازار میوه تا چند روز مانده به پایان سال در رکود به سر می برد. با توجه به فراوانی 
میوه و ذخایر مناسب در ســردخانه، مشکلی در بازار میوه شب عید نخواهیم داشت. به گفته 
رئیس اتحادیه میوه و سبزی تهران،  قیمت کنونی هر کیلو پرتقال تامسون شمال ۹ هزار تا 
13 هزار و 500 تومان، پرتقال خونی جنوب 1۲ هزار تا 18 هزار تومان، پرتقال خونی شمال 
1۲ هزار تا 18 هزار تومان، پرتقال ناول ۲0 تا ۲8 هزار تومان، نارنگی بندری ۲5 هزار تا 33 
هزار تومان، نارنگی تخم پاکســتانی 18 هزار تا ۲5 هزار تومان، سیب زرد دماوند 1۲ هزار تا 

۲۲ هزار تومان و سیب قرمز دماوند 8 هزار تا 15 هزار تومان است.

باخبر باشید

در صورت احیای برجام، ایران چه تاثیری در بازار بحران زده نفت جهان خواهد داشت؟

شوک نفتی ایران به دنیا
قیمت نفت اکنــون در حالی در محدوده های 
حــدود 105 دلار قــرار دارد که بســیاری از 
تحلیل گران و کارشناسان بر این عقیده هستند 
که احتمالا قیمت نفــت از میزان موجود نیز 
فراتر خواهد رفت، اتفاقــی که می تواند روند 
ریکاوری اقتصاد جهانــی را با خطری جدی 
مواجــه کنــد. بلومبرگ در گزارشــی به قلم 
»جولیان لــی« اذعان کرده کــه بعد از رفع 
تحریم ها در ســال ۲01۶ ایران بسیار سریع تر 
از برآورد های کارشناســان توانست تولید خود 

را افزایش دهد.
ســرویس اقتصادی »انتخــاب«: قیمت نفت 
اکنون در حالــی در محدوده های حدود 105 
دلار قرار دارد که بســیاری از تحلیل گران و 
کارشناســان بر این عقیده هستند که احتمالا 
قیمت نفت از میــزان موجود نیز فراتر خواهد 
رفــت، اتفاقی کــه می تواند رونــد ریکاوری 

اقتصاد جهانی را با خطری جدی مواجه کند.
افزایش قیمت انرژی و ریسک کاهش 

رشد اقتصادی جهان
کشورهای اروپایی و آمریکایی با تورم ناشی از 
ریکاوری اقتصاد و افزایش تقاضا و همچنین 
رشــد قیمت گاز دست و پنجه نرم می کنند و 
در این شــرایط افزایش بیشتر قیمت نفت نیز 
می تواند ضربه مضاعفی به این اقتصادها وارد 
کند. بر اساس آخرین آماری که دولت آمریکا 
منتشر کرده شاخص قیمت مصرف کننده ماه 
ژانویه حدود ۷.5 درصد بــوده که این میزان 
تورم در چهل ســال اخیر این کشور بی سابقه 
بوده است. همچنین طبق آمار »یورواستات« 
نرخ تورم ناحیه یورو در ماه ژانویه رشــد 5.1 
درصدی داشته اســت در حالی که ماه اکتبر 
سال گذشته این ناحیه با کاهش 3.۴ درصدی 

نرخ تورم مواجه شده بود.
ادامــه روند افزایش قیمت نفت نگرانی فدرال 
رزرو آمریــکا و همچنیــن ســایر بانک های 
مرکــزی دنیا از جمله بانــک مرکزی اروپا را 
برانگیخته و آنها به دنبال راهکارهایی هستند 
تــا بتوانند روند فزاینده نرخ تــورم را متوقف 
کننــد. هدف گذاری بانک های مرکزی اروپا و 
آمریکا برای نرخ تورم ۲ درصد است اما اکنون 
در آمریکا این نرخ بیش از ســه برابر شــده و 
مشــکلاتی را برای خانوارهای آمریکایی به 
لحاظ تعــادل در درآمد و هزینه های مصرفی 

ایجاد کرده است.
در حالــی که صادرکننــدگان نفت از افزایش 
قیمــت نفت در این شــرایط بهــره می برند 
امــا خانوارهای عمده کشــورهای اروپایی و 
آمریکایی، با افزایش هزینه های شــخصی و 
کاهش قدرت خرید در بخش هایی مانند غذا، 
حمل و نقل، انرژی و ... خرید مواجه شده اند.

بر اســاس مــدل شــوک )Shok( اقتصادی 
بلومبــرگ در صورتی که قیمــت نفت از ۷0 
دلار در پایان ســال ۲0۲1 بــه 100 دلار در 
پایان ماه فوریه ۲0۲۲ برسد نرخ تورم در اروپا 
و آمریکا حدود نیم درصد در نیمه دوم ســال 

افزایش خواهد یافت.
»پیتر هوپر« عضو سابق هیئت رئیسه فدرال 
رزرو آمریــکا و رئیس کنونی بخش تحقیقات 
اقتصــادی دویچه بانــک در گفتگویی که در 
بلومبرگ منتشــر شــده عنوان کرد »شوک 
قیمت نفــت منجر به ایجاد تــورم بزرگتری 
خواهد شــد و این نیز به نوبــه خود می تواند 

منجر به کاهش رشد اقتصادی جهان شود«.
تنها »هوپر« نیســت که نســبت به کاهش 
رشــد اقتصادی در نتیجه افزایش قیمت نفت 
هشــدار می دهد؛ »مارک زندی« اقتصاددان 
ارشد شرکت خدمات مالی آمریکایی »مودیز 
آنالتیکــس« بــرآورد کرده که هــر 10 دلار 
افزایش قیمت هر بشــکه نفــت حدود 1/0 
درصد از رشــد اقتصــادی را کاهش خواهد 
داد، همچنین »پریانکا کیشــوره« اقتصاددانا 
هندی از مؤسســه »آکســفورد اکونومیکز« 
پیش بینــی کرده کــه هــر 10 دلار افزایش 
قیمت هر بشــکه نفت منجر به کاهش ۲/0 
درصدی رشــد اقتصاد جهانی خواهد شد. وی 
همچنین گفته است کشورهایی که همچنان 
سیاســت های مالی انقباضی را در دستورکار 
دارند این وضعیت خطر ایجاد رکود اقتصادی 

را در پی دارد.
مؤسسه مشاوره »گاوِســکال ریسرچ« نیز در 
یادداشــتی عنوان کرده »سوخت های فسیلی 
شامل نفت، زغال ســنگ و گاز طبیعی  بیش 
از 80 درصد انرژی جهان را تامین می کنند و 
قیمت سبدی از این محصولات انرژی اکنون 
50 درصد بالاتر از ســال گذشته است«. این 
به معنای کاهش درآمدهای خانوار و افزایش 
هزینه های آنها و نیز کاهش قدرت آنها خواهد 
بود که روی رشــد اقتصادی به شدت اثرگذار 

خواهد بود.
اثرگــذاری نرخ تورم را می تــوان در گزارش 
صنــدوق بین المللی پول نیز مشــاهده کرد. 
صندوق بین المللی پــول اخیرا برآورد خود را 
از نرخ تورم جهانی افزایش داده که مهمترین 
دلیل آن افزایش قیمت انرژی در جهان است. 
این نهاد مالی نرخ تورم کشورهای پیشرفته را 
از بــرآورد قبلی ۲.3 درصد به 3.۹ درصد و در 
اقتصادهای نوظهــور به 5.۹ درصد در برآورد 
جدید خود افزایش داده اســت. بر اساس این 
گزارش رشــد اقتصادی در سال ۲0۲۲ حدود 
۴.۴ درصد و در سال ۲0۲3 معادل 3.8 درصد 
خواهد بود که نشــان دهنده روند نزولی رشد 
اقتصــاد جهانی اســت. بنابراین بــا توجه به 
اینکه مصــرف فردی بخش عمده ای از تولید 
ناخالــص داخلی را تشــکیل می دهد افزایش 
هزینه ها و کاهش مصرف می تواند مســتقیما 

رشد اقتصادی را تحت تاثیر قرار دهد.
تاثیر ورود نفت ایران به بازار بر قیمت انرژی

با توجه به آمارهای منتشر شده ایران در حال 
حاضر حــدود ۲ میلیون و 500 هزار بشــکه 
در روز نفت تولیــد می کند و از این میزان در 
صورتی که توافق هســته ای ایران امضا شود 
و تحریم هــای نفتی ایران تماما لغو شــوند، 
حــدود 1 میلیــون و ۴00 هزار بشــکه نفت 
ایران قابلیت عرضه به بازار را خواهد داشــت. 
در لایحه بودجه ســال آینده نیز دقیقا همین 
میزان فروش نفت ایران پیش بینی شده است 
و مجلس شــورای اسلامی نیز آن را تصویب 
کرده است. حال این سؤال مطرح می شود که 
آیــا ورود نفت ایران به بازار بــه تنهایی و با 
ثابت در نظر گرفتن سایر عوامل مؤثر بر بازار 
نفت )از جمله میزان عرضه کشورهای اوپک 
و غیراوپک به بازار( می تواند از التهاب قیمت 
کنونــی نفت جلوگیری کند؟ برای پاســخ به 
این ســؤال ابتدا نگاهی به جدیدترین گزارش 

سازمان اوپک خواهیم انداخت.
تقاضای جهانی نفت در سال ۲۰۲۲

ســازمان اوپک در تاریــخ 10 فوریه ۲0۲۲ 
برآورد کرده در ســال ۲0۲۲ تقاضای جهانی 
نفــت در نتیجه ریکاوری اقتصــاد از پاندمی 
ویروس کرونا روزانــه ۴ میلیون و 150 هزار 

بشکه در روز افزایش خواهد یافت. این برآورد 
اوپک در حالیست که در سال ۲0۲1 نیز میزان 
تقاضــای جهانی نفت حدود 5 میلیون و ۷00 
هزار بشکه در روز افزایش یافته بود. بر اساس 
این گزارش میزان مصرف روزانه نفت در سه 
ماهه ســوم ســال ۲0۲۲ از مرز 100 میلیون 
بشکه در روز عبور خواهد کرد و آخرین باری 
که مصــرف جهانی نفت در این محدوده قرار 

داشت سال ۲01۹ بود.
نکتــه دیگری که در اینجا مطرح اســت این 
اســت که اوپک پلاس برنامه ریزی افزایش 
روزانه ۴00 هزار بشــکه ای را ارائه کرده که 
حدود ۲5۴ هزار بشکه سهم 10 عضو اوپک و 
بقیه متعلق به متحدان غیراوپک مانند روسیه 
و ازبکســتان خواهد بود. اما با وجود افزایش 
ســقف تولید توســط اوپک پلاس نسبت به 
ماه قبل، برخی از کشورها به دلیل مشکلات 
متعدد نتوانســتند به ســقف مورد نظر برسند. 
تولید اوپک در ماه ژانویه تنها ۶۴ هزار بشکه 
افزایــش یافت و بــه ۲۷ میلیون و ۹80 هزار 
بشکه رسید. هفت کشور از 13 عضو اوپک با 
کاهش تولید مواجه شدند که از جمله می توان 

به ونزوئلا، لیبی و عراق اشاره کرد.
عرضه جهانی نفت در سال ۲۰۲۲

بر اســاس برآورد آژانــس بین المللی انرژی کل 
عرضه نفــت جهان در ژانویــه ۲0۲۲ حدود ۹8 
میلیــون و ۷00 هــزار بشــکه در روز بوده که 
حاکــی از کمبود عرضه نســبت به تقاضاســت. 
برآوردها حاکی از این اســت کــه تقاضای نفت 
همچنان با توجــه به روند ادامه  ریکاوری اقتصاد 
جهانی در حال افزایش اســت و نسبت به عرضه 
پیشــی خواهد گرفت. برخی از کشورهای اوپک 
به دلیل مشــکلات زیرســاختی از رســیدن به 
سهمیه تعیین شــده خود در آخرین نشست اوپک 
پــلاس ناتوان بودند. از طــرف دیگر به توجه به 
سیاست های زیست محیطی آمریکا و عزم دولت 
بایــدن برای گــذار به انرژی پــاک این احتمال 
می رود که افزایش عرضــه نفت از جانب ایالات 
متحــده نیز محدود باشــد. بنابراین بــا توجه به 
محدودیت عرضه نفت هم توســط کشــورهای 
اوپک و هــم غیراوپک احتمالا جهــان با مازاد 
تقاضای نفت مواجه خواهد شد و نقش عربستان 
سعودی و روسیه در این میان با توجه به دارا بودن 
زیرســاخت های افزایش تولیــد در آینده اهمیت 
بیشتری پیدا خواهد کرد. اهمیت ورود نفت ایران 
به بازار را باید با توجه به این شرایط ارزیابی کرد.

توان ایران برای اثرگذاری بر بازار نفت
اینکه ایران بعد از رفع تحریم های نفتی تا چه 
حد می تواند تولید و صادرات داشته باشد محل 
گمانه زنی های بســیار است. اگر اسناد رسمی 
از جمله مصوبــات مجلس و لایحه بودجه را 
در نظر بگیریم ایران فروش 1 میلیون و ۴00 

هزار بشکه در سال 1۴01 را برنامه ریزی کرده 
که مورد تصویب مجلس شــورای اســلامی 
ایران قرار گرفته اســت. اما نگاهی به الگوی 
تولید ایران بعد از رفع تحریم ها در سال ۲01۶ 
می توانــد خط راهنمایی برای بــرآورد میزان 
تولید و فروش نفت ایران در شــرایط توافق 
هسته ای کنونی باشــد، چیزی که خبرگزاری 
بلومبرگ نیز در گزارشــی به آن اشاره کرده 

است.
بلومبرگ در گزارشــی به قلم »جولیان لی« 
اذعان کرده که بعد از رفع تحریم ها در ســال 
۲01۶ ایران بســیار ســریع تر از برآوردهای 
کارشناسان توانست تولید خود را افزایش دهد. 
بر اســاس این گزارش آن زمان تحلیل گران 
برآورد کرده بودنــد که با رفع تحریم ها ایران 
می تواند در شرایط بدون تحریم و در یک بازه 
زمانی 1۲ ماهه روزانه 500 هزار بشکه تولید 
خــود را افزایش دهد اما اتفاقی که در واقعیت 
افتاد این بود که ایران توانســت این میزان را 
تنها در یک بازه زمانــی چهار ماهه به انجام 
برســاند و اواخر ســال ۲01۶ تولید خود را به 
3 میلیون و 800 هزار بشکه برساند و این در 
حالیســت که طبق آمارها میزان تولید ایران 
اواخر سال ۲015 حدود ۲ میلیون و 800 هزار 

بشکه بود.
این آمار با گزارش »محمد جواد ظریف« وزیر 
وقت امور خارجه ایران به مجلس در دی ماه 
13۹5 که در قالــب چهارمین گزارش اجرای 
برجام ارائه شــد تقریبا مطابقــت دارد. در آن 
گزارش »ظریــف« عنوان کرد که تولید نفت 
ایران به روزانه 3 میلیون و ۹50 هزار بشــکه 
و تولید روزانــه میعانــات گازی نیز به 5۶0 
هزار بشــکه رسیده اســت. وی همچنین در 
این گزارش گفت صادرات نفت خام کشور ۲ 
میلیون و ۴۴0 هزار بشــکه در روز است که با 
احتســاب میعانات گازی به ۲ میلیون و 800 

هزار بشکه می رسد.
کارشناسان نفت این الگو را دوباره مورد توجه 
قرار داده انــد. بانک بزرگ »ســیتی گروپ« 
برآورد کرده در صورت رفــع تحریم ها ایران 
می تواند تــا ماه آوریل یا مــی ۲0۲۲ روزانه 
500 هزار بشــکه تولید خــود را افزایش دهد 
و تا پایان ســال این رقم را بــه 1 میلیون و 
300 هزار بشکه برساند. بدین ترتیب اگر تولید 
کنونی ایران را ۲.5 میلیون بشکه در روز طبق 
آمار خود دولت در نظر بگیریم تا پایان ســال 
۲0۲۲ تولیــد ایران به حدود 3 میلیون و 800 

هزار بشکه در روز خواهد رسید.
نکته دیگر اینکه در حال حاضر کشــورهای 
عضــو اوپک ناتوان از عرضه بیشــتر نفت به 
بازار برای کنترل قیمت هستند. طبق گزارش 
اوپــک که در بــالا نیز آورده شــد برخی از 

کشــورها از جمله عراق، ونزوئلا و لیبی توان 
افزایــش تولید خــود را ندارنــد و اکنون این 
موضوع تبدیل به یک چالش برای ســازمان 
اوپک شده اســت. طبق گزارش اوپک حدود 
هفــت کشــور از 13 عضو اوپــک که مجوز 
افزایش تولید داشتند نتوانستند سهمیه خود را 
ایفا و نیازهای بازار را برطرف کنند. به همین 
دلیل عرضه نفت ایران به بازار دقیقا در زمان 
درســت در حال رخ دادن اســت و اوپک نیز 
از این مســئله اســتقبال خواهد کرد تا بتواند 
کاهش تولید ســایر اعضای خود را از طریق 
نفت ایران جبران کنــد. خصوصا اینکه طبق 
آماری که خود بلومبرگ منتشــر کرده ایران 
تقریبا معادل 85 میلیون بشــکه ذخیره نفت 

دارد که آماده ورود سریع به بازار است.
بنابراین ایران در صورتی که از الگوی ســال 
۲01۶ پیروی کند می توانــد تولید خود را در 
یک بــازه زمانی یک تا یک و نیم ســاله به 
ســطح قبلی برساند و میزان عرضه نفت خود 
به بازار را ســالانه افزایش دهــد و به رقم ۲ 
میلیون و ۴00 هزار بشــکه در روز برســاند؛ 
اتفاقی که اصلا دور از انتظار نیســت. در حال 
حاضــر با توجه به تنش های ژئوپلیتیک ایجاد 
شــده بین روسیه و ایالات متحده در اوکراین 
و احتمــال اختلال در زنجیره عرضه انرژی از 
روســیه به بازار اروپا و از طرف دیگر تقاضای 
شدید نفت با توجه به اشتهای اقتصاد کشورها 
قیمــت نفت بســیار ملتهب اســت و ممکن 
اســت در کوتاه مدت تاثیر ورود نفت ایران به 
بازار مشــاهده نشــود، اما در یک بازه زمانی 
میان مــدت یعنی تا انتهای ســه ماهه دوم و 
اوایل سه ماهه سوم همزمان با افزایش تولید، 
عرضه نفت ایران تاثیر خود را در بازار خواهد 

گذشت.
البته ذکر این نکته ضروریســت که در لایحه 
بودجه 1۴01 مجوز تاســیس پالایشــگاه به 
وزارت نفت داده شده که این موضوع می تواند 
در آینــده مصرف نفت خام داخلــی ایران را 
افزایــش دهد. لغو تحریم ها و رشــد ظرفیت 
تولید کشــور در بخش پتروشیمی و افزایش 
اقتصاد  اشتهای  نیز می تواند  ســرمایه گذاری 
ایران به مصرف بیشتر نفت در صنایع داخلی 
را تحریک کند. به عنوان مثال پالایشــگاهی 
کــه دولت مجوز آن را به وزارت نفت داده در 
صورت بهره برداری می تواند روزانه 300 هزار 
بشــکه نفت مصرف کند و نفت خام را تبدیل 
به فرآورده های نفتی کند که این موضوع اگر 
چــه در نهایت به دلیل ایجــاد زنجیره ارزش 
به ســود اقتصاد است اما طبیعتا از ورود بیشتر 
نفت ایران به صــورت خام به بازار جلوگیری 

خواهد کرد. 
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سرقت، جرم ۳۰درصد زندانیان
رئیــس کل دادگســتری تهران گفت: 
بــالای ۴0 درصــد زندانیــان مربوط 
به مــواد مخدر و بیــش از 30 درصد 
زندانیان مربوط به سرقت هستند و در 
برخورد بــا مجرمان این حوزه ها بدون 

اغماض برخورد می شود.
بــه گــزارش خبرگزاری مهــر، علی 
القاصی در مراســم افتتاح ســاختمان 
شعبه ۲ دادســرای شهرستان شهریار 
با بیــان اینکه یکی از سیاســت ها و 

برنامه های تحولی قوه قضائیه به خصوص در دوره تحول و تعالی مســئله توجه ویژه به 
مردم و رســیدگی عادلانه و قانونمند به مسائل و امورات مردم در دستگاه قضائی است، 
بیان کرد: یکی از اولویت ها در مجموعه دســتگاه قضائی این اســت که مردم به مراجع 
و مسئولان قضائی دسترسی آسان و بدون واســطه داشته باشند.رئیس کل دادگستری 
تهران افزود: در دوره تحول و تعالی، رئیس قوه قضائیه شــخصاً در بین مردم حضور پیدا 
می کنند و مسئولان ارشد قضائی نیز چندین بار در هفته در مرکز ارتباطات مردمی حاضر 
می شوند و به مشــکلات مردم رســیدگی می کنند تا مردم با اعتماد به دستگاه قضائی 
مراجعه کنند و اســتیفای حق آن ها با کمترین مانع انجام شود.وی افزود: توسعه نیروی 
کار و تجهیزات در دســتگاه قضائی یک امر ضروری در دستگاه قضائی است، اما هر چه 
میزان ورود مردم به دســتگاه قضائی کمتر شود بار قوه قضائیه هم کمتر و جامعه امن تر 
می شود و بستر رشد و توسعه را فراهم می کند.وی با اشاره به گزارش امام جمعه صباشهر 
شهریار مبنی بر افزایش مواد مخدر در سطح شهرستان بیان کرد: دستگاه قضا با افرادی 
که امنیت جامعه را به خطر بیندازند بدون اغماض برخورد می کند و اشرار، توزیع کنندگان 

مواد مخدر و سارقان جز خط قرمزهای دستگاه قضا محسوب می شوند.
رئیس کل دادگســتری تهران گفت: موارد ارفاقی مشمول حال سارقان و اشرار و نا امن 
کنندگان امنیت جامعه نمی شــود و بالای ۴0 درصــد زندانیان حاضر در زندان ها مربوط 
به مواد مخدر و بیش از 30 درصد زندانیان مربوط به ســرقت می شــود و در برخورد با 
مجرمان این حوزه ها بدون اغماض برخورد می شــود.القاصی تصریح کرد: تنها با برخورد 
قضائی نمی توان تعداد پرونده ها و آسیب ها اجتماعی را کاهش داد و بایستی در پیشگیری 
و اقدامات بازدارنده در جامعه و نقش مردم در کاهش جرایم تجدید نظر کنیم.وی افزود: 
همچنین باید با اســتفاده از ظرفیت دستگاه ها میزان آسیب ها اجتماعی را کاهش دهیم 
و تمام دســتگاه های در این زمینه نقش دارند.رئیس کل دادگستری تهران با بیان اینکه 
نیازی نیست بسیاری از پرونده در دستگاه قضائی رسیدگی شود و با کمک شوراهای حل 
اختلاف می توان بدون رسیدگی قضائی و از طریق مصالحه پرونده ها را به صلح و سازش 

ختم کنیم، گفت: ائمه جمعه می توانند کمک کنند که اختلافات به سازش ختم شوند.

کلیه مدارس دولتی از پرداخت هزینه های 
برق، گاز و آب معاف شدند

نمایندگان مجلس شــورای اســلامی 
کلیه مدارس دولتی را از پرداخت هزینه 
های آب، برق و گاز تا ســقف الگوی 

مصرف معاف کردند.
به گزارش ایســنا، نمایندگان مجلس 
شــورای اسلامی در جلسه علنی امروز 
مجلــس و در جریان بررســی بخش 
درآمدی لایحه بودجه سال 1۴01؛ بند 
الحاقی ۲  و بنــد الحاقی 3 به تبصره 
۶ لایحه بودجه را بررســی کرده و در 

نهایت آن را به تصویب رســاندند.بر اســاس بند الحاقی ۲ در تبصره ۶؛ کلیه واحدهای 
آموزشــی مدارس دولتی وزارت آموزش و پرورش از پرداخت هزینه های برق، گاز، آب 
و فاضلاب تا ســقف الگوی مصرف معاف هستند.بر اساس بند الحاقی 3 در تبصره ۶؛ به 
منظور توســعه اشتغال زندانیان، در سال 1۴01 سود حاصل از سرمایه گذاری و تولید در 
درون زندان ها، پس از تأیید سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور مشمول 

مالیات با نرخ صفر است.

 نجات پسربچه ربوده شده از چاه ۴۰ متری 
در کرمان پس از ۶ روز

 دادســتان عمومی و انقلاب مرکز استان کرمان گفت: پســربچه ۶ ساله ربوده شده در 
یکی از خیابان های شــهر کرمان با دســتگیری آدم ربای 35 ساله، پس از ۶ روز زنده از 

چاه بیرون آورده شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دادگستری کل استان کرمان، دادخدا سالاری در تشریح 
این خبر افزود: براســاس بررسی های تخصصی قضایی و انتظامی، متهم غیربومی این 
پرونده که حدود 35 ســال سن دارد، در بیست و هشــتم بهمن سال جچاری یعنی روز 
حادثه با فریب کودک ۶ ساله که از کودکان کار به شمار می رود به بهانه خرید دوچرخه 
برای وی و به انگیزه سرقت او را به بیابان کشانده و به درون چاهی پرتاب کرده است.

وی تصریح کرد: در ابتدا هویت فرد رباینده مشــخص نبود اما با اقدامات شــبانه روزی 
بازپــرس ویژه قتــل و عوامل و کارآگاهان پلیــس آگاهی و با اســتفاده از روش های 
تخصصــی، هویت رباینده مشــخص و محل اختفای وی در یکی از شهرســتان های 
کرمان شناســایی شد و بازپرس این پرونده با همراهی رییس پلیس آگاهی این استان و 
کارآگاهــان این رده انتظامی به شهرســتان مذکور عزیمت کرده و در یک اقدام ضربتی 

متهم را دستگیر کردند.
دادســتان عمومی و انقلاب کرمان یادآور شد: متهم در ابتدا حاضر به اقرار و نشان دادن 
محل اختفای کودک نشــد که در نهایت بــا بازجویی های فنی اعتراف کرد که با توجه 
به اینکه احتمال لو رفتن وی وجود داشــته به قصد قتل، کودک را به درون چاهی هل 
داده تا آثار جنایت خود را از بین ببرد.ســالاری اظهار داشت: بلافاصله پس از مشخص 
شدن محل حضور کودک و با در نظر گرفتن فرضیه فوت وی، بازپرس ویژه قتل، رییس 
پلیس و کارآگاهان پلیس آگاهی، عوامل پزشــکی قانونی، اورژانس، آتش نشانی و ...  با 
راهنمایی متهم در محل چاه مذکور حضور یافتند و خوشبختانه این کودک پس از ۶ روز 

بدون غذا و آب، زنده از چاه ۴0 متری بیرون کشیده شد.
وی گفت: خوشبختانه این کودک هیچگونه شکستگی ندارد و به منظور مداوا و بهبود به 

بیمارستان منتقل شده و حال عمومی وی مساعد گزارش شده است.
ســالاری ادامه داد: آزمایش های لازم به منظور مشخص شدن وضعیت سلامت کامل 
جسمی این کودک در دست انجام است.مدعی العموم در کرمان ضمن تقدیر از تلاش ها 
و پیگیری های شبانه روزی فرماندهی انتظامی استان، احمدی؛ بازپرس پرونده و رئیس 
و کارآگاهان پلیس آگاهی در راســتای شناسایی و دستگیری متهم، گفت: این پرونده به 
منظــور عبرت آموزی و مقابله فوری با جرائم خاص، بصورت خارج از نوبت و ویژه مورد 

رسیدگی قرار خواهد گرفت.
سالاری با اشــاره به بازتاب گسترده ربوده شــدن این کودک در فضای مجازی استان 
کرمان تاکید کرد: همکاری مردم نیز در شناســایی و دستگیری این متهم شایسته تقدیر 

است.
وی عنوان کرد: دســتگاه قضایی و نیروهای انتظامی و امنیتی در مسیر توسعه امنیت و 
آرامش در جامعه، در کنار مردم هستند و با برخوردهای قاطعانه و قانونی، به مخلان نظم 

و امنیت جامعه اجازه جولان و برهم زدن امنیت شهروندان را نخواهند داد.

خبر

محدودیت هوشمند میهمان نوروز امسال مشهد
هر ســال جمع تعدادی زیــادی از ایرانیان 
و مســلمانان اقصــی نقاط جهــان همراه با 
شــهروندان مشــهدی در قالب سنتی نیکو 
لحظــه تحویل ســال نــو را با حضــور در 
حــرم نورانی حضــرت ثامن الحجج علی بن 
موســی الرضا)ع( با طلب خیر و صلاح برای 
خود و جامعــه بشــری از درگاه ایزد منان، 

متبرک می کنند.
این در حالی اســت که برای نخســتین بار 
در تاریخ مشــهد اســفند 13۹8 اوان اعلام 
شــیوع ویروس همه گیر بنا بر تصمیم ستاد 
ملی مقابله با کرونا و مســوولان بهداشت و 
درمان بــرای  مقابله با این پاندمی خطرناک 
و ناشــناخته که عالمگیــری فزاینده آن به 
ســرعت ادامه داشــت، اجتماع معنوی مردم 
برای تحویل ســال 13۹۹ هجری شمســی 
در حرم مطهر رضوی ممنوع شــد. آغاز سال 
1۴00 نیز با تدارک وسیع تمهیدات بهداشتی 
و رعایت پروتکلهای پیشــگیرانه تنها گروه 
قلیلــی از زائران و مجاوران امکان حضور در 
بارگاه معنوی حضرت امام رضا )ع( را یافتند.
عملیات واکسیناسیون عمومی علیه ویروس 
کرونا اواســط تابستان امسال در سطح ایران 
به اوج خود رســید بطوری که بســیاری از 
شهروندان ایرانی نخستین دُز واکسن ایمنی 
در مقابــل ویروس همه گیر را دریافت کردند 
و بــه دنبال آن دومین مرحله تزریق عمومی 
واکسن کرونا هم در دســترس عموم مردم 

قرار گرفت. 
گرچه تلاش ستودنی مدیران وزارت بهداشت 
و کارکنــان ایثارگــر عرصه حفظ ســلامت 
واکسیناسیون عمومی علیه  عمومی عملیات 
ویــروس کرونا را با ســرعت لازم و موثر به 
پیش برده ولی شواهد نشان می دهند برخی 
از مردم الزام به سومین مرحله تزریق واکسن 

را آنطور که باید جدی نگرفته اند.
تداوم جهش های متوالــی ویروس کرونا در 
قالب ســویه های مهاجم طی شــش مرحله 
طغیان، اینک در آســتانه نوروز سال 1۴01 
شمسی هجری میزان شیوع ویروس همه گیر 
در ســطح کشــور برای چندمیــن بار ظرف 
امســال بالا رفته بطوری که اکنون بسیاری 
از شــهرهای ایران از جمله مشهدالرضا چند 
هفته ای است که بخاطر روند روزافزون شمار 
شــهروندان مبتلا به بیمــاری کووید 1۹ در 

وضعیت قرمز کرونایی بسر می برند. 
اســتاندار خراســان رضوی با این وجود در 
نشست اخیر ستاد اســتانی مقابله با ویروس 
کرونا اعلام کرد که بنا نیست ورود مسافران 
به شــهرهای قرمز ممنوع باشد. بنابراین به 
نظر می رسد ممنوعیت و محدودیت عمده ای 
برای حضور عمومی زائران و مجاوران بارگاه 

منور امام هشــتم )ع( هنگام لحظه تحویل 
سال 1۴01 در حرم مطهر اعمال نخواهد شد. 
یعقوبعلی نظری در همین خصوص به تدوین 
و  پیشــگیرانه  بهداشتی  دســتورالعمل های 
برپایی ستاد استقبال از زائران نوروزی اشاره 
و بر ضرورت تدوین و اجرای برنامه مشخص 
در روزهای تعطیلات و ایام پایانی ســال در 

مشهد تاکید کرد. 
چنــد روز پیش نیز وزیر کشــور در حاشــیه 
نشســت قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقابله با 
کرونا در مورد برنامه مدون خاص ایام نوروز 
گفت: مســافران نوروزی حتماً باید دُز سوم 
واکســن کرونا را تزریق کنند تا به آنها اجازه 

سفر در سطح کشور داده شود.
احمد وحیــدی افزود: یکی از موضوعاتی که 
در قرارگاه مورد بحث قرار گرفت ســفرهای 
آخر ســال بود که چند بخش دارد لذا شرایط 
مسافران و افرادی که در حوزه حمل و نقل و 
اماکن اقامتی فعالیت دارند بررسی شده است. 
وی ادامه داد: بر این اســاس شهروندانی که 
مدت زیادی از زمان تزریق دومین دُز واکسن 
کرونای آنها گذشته باید بطور حتم برای سفر 
دُز ســوم را نیز تزریق کرده باشند زیرا اینک 
همــه محدودیتهایی کــه در وضعیت قرمز 
شــیوع ویروس همه گیر اعمال می شد اجرا 
نمی شــود، رنگ بندی و محدودیتهای جدید 
کرونایی بر اساس مقتصیات جاری متناسب 

با شرایط تعیین می شود.
وزیر کشور گفت: همچنین مقرر شد در حوزه 
حمــل و نقل هوایی لزوم تزریق واکســن و 
نتیجه منفی آزمایش طبی پی.ســی.آر بطور 

جد و موکد مورد توجه و پایش قرار گیرد. 
اعمال محدودیت هوشمند

اجرای قرنطینــه و رعایت فاصله فیزیکی در 
اجتماعات موضوع مد نظــر در مراحل آغاز 
پاندمــی کرونا بود اما اکنــون در پی اجرای 
مســتمر مراحــل واکسیناســیون عممی و 
گسترش روزافزون آن محدودیتهای کرونایی 
با »محدودیت هوشــمند« جایگزین شــده 

است.
اســتاندار خراســان رضوی بر همین اساس 
اعــلام کرد: اعمــال محدودیتهای کرونایی 
با توجه به واکســینه شــدن درصد بالایی از 
جمعیت اســتان به صورت هوشمند مد نظر 
اســت زیرا  ایمن ســازی عمومی در سطح 

جامعه محقق شده است.
نظری افزود: هــدف از اعمال محدودیتهای 
هوشمند علاوه بر مهار شیوع ویروس کرونا، 
جلوگیری از تعطیلی گسترده کسب و کارها و 

فعالیتهای اقتصادی است.
از  بخشــهایی  چنانچــه  داد:  ادامــه  وی 
جامعه بــرای ادامه فعالیتشــان نیاز به تهیه 

شــیوه نامه های خاص دارند باید پروتکلهای 
بهداشــتی ویــژه تدوین و اجرا شــود تا در 
مشــخص  پیشــگیرانه  ضوابط  چارچــوب 

فعالیتهای خود را ادامه دهند. 
استاندار خراســان رضوی تاکید کرد: رعایت 
شــیوه نامه های بهداشتی پیشگیرانه در حوزه 
فعالیت اصناف، اقشــار و دیگر بخشهایی که 
با مردم ارتباط بیشتری دارند و تجمعاتی که 
به این منظور شــکل می گیرند، بطور موکد 

ضروری است.
الزام کارت واکسن برای سفرهای نوروزی  
همراه  پیشگیرانه  بهداشتی  دستورالعمل های 
با محدودیت هوشــمند باید بگونه ای اجرا و 
اعمال شود که شــعاری نبوده و بطور کامل 
عملیاتی باشند تا در کنار انجام سفر، بهداشت 
و سلامت معمو مردم بطور جدی و موثر مد 

نظر قرار گیرد.
رییــس گروه ســلامت کار دانشــگاه علوم 
پزشکی مشهد در همین خصوص اعلام کرد: 
همه سرنشــینان خودروهای شخصی مسافر 
خراســان رضوی در صورت نداشــتن کارت 
واکسن از سوی ماموران پلیس  به شهر مبدا 

خود بازگردانده خواهند شد. 
دکتر فرشید وفا افزود: بر اساس تصمیم ستاد 
ملی مقابله با کرونا، همراه داشتن کارت تایید 
تزریق واکسن از سوی همه شهروندان برای 
ســفرهای نوروزی ضروری است. همچنین 
با توجه به شــرایط رفتــاری ویروس کرونا، 
احتمال کاهش یا افزایــش این محدودیتها 

وجود دارد.
وی ادامــه داد: تاکنــون ابلاغــی مبنی بر 
ممنوعیت ســفرهای نــوروزی 1۴01 اعلام 
نشــده ولی مقرر شــده بلیت هواپیما، قطار 
و اتوبــوس برای افرادی که واکســن کرونا 
نزده اند صادر نشــود لذا اولویت صدور بلیت 
مســافرت با ناوگان عمومی با کسانی است 
که هر سه دُز واکســن کرونا را تزریق کرده 
و همچنین فاقد علائم مشــکوک به بیماری 

باشند.
رییــس گروه ســلامت کار دانشــگاه علوم 
پزشکی مشهد بر اهمیت حیاتی واکسیناسیون 
در ایجاد ایمنی در برابــر بیماری کووید 1۹ 
تاکید و بیان کرد: گرچه هیچ واکسنی ایمنی 
100 درصــدی ایجــاد نمی کند امــا تزریق 
واکسن کرونا بر حفظ ســلامت بسیار مؤثر 

است. 
وی گفت: افرادی که هر ســه دُز واکســن 
کرونــا را دریافت کرده انــد نباید تصور کنند 
هیچ خطری آنها را تهدید نمی کند. بیشــتر 
بیماران کووید 1۹ کــه در جریان موجهای 
پنجم و ششــم طغیان ویروس همه گیر فوت 
کرده اند کســانی بودند که اصلا واکسن نزده  

یا واکسیناسیون آنها ناقص بوده است. 
بررسی کارت واکسن مسافران 

خودروهای شخصی 
رییس پلیس  راه فرماندهی انتظامی خراسان 
رضــوی نیز بر لــزوم همراه داشــتن کارت 
واکسن از سوی همه شهروندان در سفرهای 
نــوروزی تاکید و بیان کرد: بررســی کارت 
واکسن همه سرنشــنیان خودروها در مسیر 
جاده ها بخاطر شمار زیاد ورودی مسافر اقدام 

آسانی نیست. 
افزود: کنترل  سرهنگ حسین میش مســت 
کارت واکســین مســافران در قالب سفر با 
وســایل حمل  و نقل عمومی پیش از صدور 
بلیت اقدامی میسر است اما با توجه به حجم 
ورودی خودروهای شــخصی در ایام نوروز، 
توقف آنها از ســوی ماموران پلیس و رویت 
کارت واکســن تمامی سرنشــینان یکایک 

خودروها امری بسیار دشوار است. 
وی ادامه داد: اگر ســتاد ملی مقابله با کرونا 
یا فرماندهــی پلیس راهنمایــی و رانندگی 
نیروی انتظامی اقدام به کنترل کارت واکسن 
سرنشــینان همــه خودروهای شــخصی را 
ابــلاغ نمایند بطور حتم پلیــس  راه در حوزه 
جغرافیایی خراســان رضوی بــا وجود همه 

موانع، این ابلاغیه را اجرا خواهد کرد.
رییــس پلیس  راه خراســان رضــوی گفت: 
همچنیــن مانند گذشــته کــه خودروهای 
غیربومی بر اســاس پلاک، اعمــال قانون 
می شــدند می تــوان محدودیت هوشــمند 
را مبتنــی بر پلاک خــودرو با اســتفاده از 
دوربینهــای نظارتی اجرا نمود زیرا بررســی 
وضعیت کارت واکسن مالک خودرو با کنترل 
پلاک خودرو توسط دوربینهای نظارتی قابل 

اعمال است. 
عادی انگاری، پاشنه آشیل مقابله با بیماری 
تزریق دُز ســوم واکســن کرونا باعث شده 
حساســیت بســیاری از مــردم در رعایــت 
بهداشــت فردی و رعایت دستورالعمل های 
بهداشــتی پیشگیرانه نســبت به زمان پیش 
از واکسیناســیون عمومــی کاهش یابد. این 
عادی انــگاری می توانــد در افزایش شــمار 
بیماران کووید 1۹ و اوجگیری مجدد شــیوع 

ویروس کرونا تاثیر گذارد. 
فرهنگی،  میراث   اداره کل  معاون گردشگری 
گردشــگری و صنایــع دســتی خراســان 
رضوی در نشســت اخیر بازرسان تاسیسات 
گردشگری این استان بر لزوم تشدید رعایت 
شــیوه نامه های بهداشــتی در اقامتگاههای 
گردشــگری تاکید و بیان کــرد: از هرگونه 
عادی انگاری در خصوص کرونا و شیوع این 
ویروس در ســطح اماکن عمومی با قاطعیت 

جلوگیری می شود.

یوســف بیدخوری به تشــدید نظارت برای 
آمادگی در مقابله با ویروس کرونا و استقبال 
از زائــران و گردشــگران نــوروز 1۴01 نیز 
اشــاره و بیان کرد: کیفیت و استانداردهای 
بالای ارائه خدمات در تاسیسات گردشگری 
خراســان رضــوی نتیجه تــلاش مالکان، 
مدیران، بهره برداران و نظارتهایی اســت که 

به طور مستمر صورت می گیرد.
وی با اشــاره بــه تفویض برخــی اختیارات 
وزارت  میراث فرهنگی به ادارات  کل استانی 
افزود: اقدامی مشــابه در خراسان رضوی در 
حال اجرا اســت لذا نه تنها بدنه کارشناسی 
اداره کل میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع  
دســتی در این زمینه تقویت بلکه برخی امور 
آن نیــز بــه اداره میراث فرهنگی مشــهد 

تفویض شده است. 
فرهنگی، گردشگری  میراث   اداره کل  معاون 
و صنایع دســتی خراسان رضوی ادامه داد: با 
توجه به رویکرد تســهیل و روان سازی امور 
این تاکید وجود دارد که به دیگر شهرستان ها 

نیز تفویض اختیارات لازم صورت گیرد.
وی گفت: امید است که نوروز 1۴01 مقدمه 
ورود به دوران پسا کرونا و رونق گردشگری 
باشــد البته برای ارائه خدمات مطلوب و سفر 
ایمن رعایت کامل شیوه نامه های بهداشتی و 
جلوگیری از عادی انگاری کرونا در تاسیسات 

گردشگری مورد تاکید است.
بیدخوری افزود: با توجه به تصمیمات اتخاذ 
شــده و پیش بینی حضور زائران در مشــهد 
اســتفاده از ظرفیت واحدهای اقامتی مد نظر 
است به همین دلیل تلاش می شود تا نوروز 
واحدهایی که در دوران کرونا تعطیل شده اند 
دوباره بازگشــایی شــوند و اســتفاده از این 
ظرفیت ها برای اسکان زائران و گردشگران 

در اولویت قرار دارد.
وی ادامــه داد: بازرســان تا نــوروز ۲ نوبت 
تاسیسات گردشــگری را بازدید خواهند کرد 
که در مرحله نخســت اشکالات و نواقص را 
یــادآوری کرده تا در طــی یک ماه پیش رو 
برای رفع آن اقدام کنند و در مرحله بعدی با 
رصد کردن رفع مشکلات قبلی شرایط لازم 
برای میزبانی شایسته از زائران و گردشگران 

فراهم شود.
فرهنگی،  میراث   اداره کل  معاون گردشگری 
گردشــگری و صنایع دستی خراسان رضوی 
از همه افــرادی که در دوران کرونا در حوزه 
گردشگری همکاری داشتند قدردانی و بیان 
کــرد: بازدیدهــای تلفیقی نیز بــا همکاری 
دســتگاه های مختلــف از جمله بهداشــت، 
اماکن، صنعت، معدن و تجارت و تعزیرات  در 
شهرســتان ها و محورهای مواصلاتی استان 

انجام خواهد شد.

وزیر: طرح رتبه بندی معلمان، به زودی با اعتبار مکفی اجرا می شود
وزیـر آمـوزش و پـرورش گفـت: بـرای اجرای 
طـرح رتبـه بنـدی معلمـان، از حمایـت کامل 
رییـس جمهـوری و مجلس شـورای اسـلامی 
برخـوردار هسـتیم و ایـن طـرح بـه زودی بـا 

اعتبـار مکفـی، اجـرا خواهد شـد.
بـا  صمیمـی  نشسـت  در  نـوری  یوسـف 
دانشـجومعلمان  و  معلمـان  پیشکسـوتان، 
کـرد:  اظهـار  شـرقی  آذربایجـان  منتخـب 
در  کامـل  اختیـار  و  اقتـدار  بـا  بایـد  معلمـان 
کلاس، امـر تعلیـم و تربیـت را جـدی گرفتـه 
و اجـازه ندهنـد تـا دشـمنان در دسـتگاه نفـوذ 

کنـد.
پرداخت هـا  در  کـه  ایـن  بـر  تأکیـد  بـا  وی 
نمیتـوان از قانـون سـرپیچی کـرد، بیـان کرد: 
جامعـه فرهنگیـان بایـد هوشـیارتر از همیشـه 
و  تعلیـم  دسـتگاه  مشـکلات  و  کننـد  عمـل 
و  سـند  بـا  را  نارسـایی ها  تمامـی  و  تربیـت 
مـدرک ارائـه و از طریـق قانونـی پیگیـر کنند 

تـا بـه نتیجـه مطلـوب برسـد.
وزیـر آموزش و پـرورش افـزود: معلمان جوان 
رفتارهـای  بـا  می تواننـد  دانشـجومعلمان،  و 

مناسـب و صمیمی مطابق آنچه در شـیوه های 
تربیتـی ائمـه و بزرگان اسـلام دیده می شـود، 

زمینـه را بـرای پرورش دانش آمـوزان در طراز 
جمهـوری اسـلامی فراهـم کـرده و راه هـای 

نوینـی بـرای تربیت نسـل جدیـد ارائـه دهند.
وی بـا بیـان ایـن کـه ابتـکار، خلاقیـت و بـه 

کار گیـری روش هـای به روز، منجـر به ایجاد 
تحـول می شـود، گفـت: نظـام تعلیـم و تربیت 
از دانشـجو معلمـان انتظـار دارد، بـرای ایجـاد 

تحـول در دسـتگاه تـلاش کنند.
نـوری تاکیـد کـرد: بایـد بـا اتحـاد، همدلـی و 
مشـورت معلمـان جـوان و دانشـجو معلمان با 
یکدیگـر و اسـتفاده از تجـارب پیشکسـوتان، 
نظـرات و عملکردهـای خلاقانـه را جمع بندی 
و نیازمندی.هـای نظـام را شناسـایی و تبییـن 

. کنیم
بـه گـزارش روابـط عمومـی اداره کل آموزش 
و پـرورش آذربایجـان شـرقی، وی در پایـان 
گفـت: وزارت آمـوزش و پـرورش از طرح هـا و 
نظـرات خوب و مؤثر دانشـجو معلمان و سـایر 
همـکاران فرهنگی اسـتقبال خواهـد کرد و در 
صـورت تأییـد آنهـا را تاحصـول نتیجـه پیگیر 

خواهد شـد.
وزیـر آمـوزش و پـرورش گفـت: انتظـار داریم 
تـا معلمـان و دانشـجو معلمـان، با اسـتفاده از 
نظـام  نیازمندی هـای  پیشکسـوتان،  تجـارب 

آموزشـی را شناسـایی و تبییـن کننـد.
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صدای خاله هتی آرام گرفت
رفعت هاشم پور همسر جلال مقامی و دوبلور باسابقه درگذشت

رفعت هاشــم پور همســر جلال مقامی، صدایِ خاطرانگیز برنامه »دیدنی هــا« با به یادگار 
گذاشتن تیپ های ماندگار در تاریخ دوبله ایران، درگذشت.

جلال مقامی از دوبلورهای شناسنامه دارِ تلویزیون و سینما که مدت هاست به دلیل بیماری از 
دنیای دوبله و صداپیشگی فاصله گرفته از درگذشتِ همسرش خبر داد.

او در صفحه اینســتاگرامی خودش نوشت:  »بازگشت همه بسوی اوست. امروز همسرم بانو 
رفعت هاشم پور به رحمت خدا رفتند.«

گفته می شود رفعت هاشم پور گوینده و دوبلور پیشکسوت  بر اثر کهولت سن درگذشته است. 
او از ســال 133۷ وارد عرصه دوبله شد و طی سال های قبل و بعد از انقلاب ایران در دوبله 

بسیاری از فیلم های سینمایی خارجی و ایرانی گویندگی کرد.
مدیریت دوبلاژ سریال »قصه های جزیره« در اواسط دهه 13۷0 از دیگر فعالیت های او بود. 
در این سریال خود او به جای شخصیت هتی کینگ یا خاله هتی )با نقش آفرینی جکی باروز( 

حرف می زد که بسیار مورد توجه قرار گرفت.
گویندگی نقش اسکارلت در فیلم »بر باد رفته« از دیگر نقش های مهم این دوبلور بوده است.
بدون تردید یکی از زیباترین و به یادماندنی ترین گویندگی های رفعت هاشــم پور که صدایش 
را در اذهان بسیاری ماندگار ساخته است، گویندگی او به جای ویوین لی در نقش اسکارلت در 

فیلم بسیار معروف و جاودانه »بربادرفته« )ساختهٔ ویکتور فلمینگ( است. 
نقش گویی هاشــم پور به جای این کاراکتر به حدی درخشــان و تیپ ساز بود که امروز کمتر 

کسی در ایران می تواند اسکارلت اوهارا را بدون صدای گوینده فارسی زبانش به یاد بیاورد.
همچون دوبلورهایی که در فیلم »محمد رســول الله« مصطفی عقاد حضور داشتند و نسخه 
دوبله شــده فارسی این فیلم به مراتب طرفداران بیشتری پیدا کرد چون تیپ ها و دوبله ها به 

صورت اصولی و جذاب پیش رفتند. 
نکته بارز در دوبله فیلم »می خواهم زنده بمانم«، گویندگی  رفعت هاشــم پور به جای سوزان 
هیوارد )به نقش باربارا گراهام( بود؛ به تصدیق بســیاری از همکارانش به هنگام دوبله چنان 

در نقش خود فرو رفته بود که بارها به گریه افتاد.
از نمونه های برجســتهٔ گویندگی رفعت هاشــم پور، در دوبله فیلم »معجزه گر« به جای آن 
بنکرافت )به نقش »آنی ســالیون، معلم هلن کلر( اســت که به یکی از اجراهای ماندگار در 

تاریخ دوبله بدل شد.
گویندگی هایش به جای کیم نواک در فیلم »ســرگیجه«، ایرنه پاپاس )به نقش هند( در فیلم 
»محمد رســول الله« )ساختهٔ مصطفی عقاد(، جان فرانسیس )به نقش ایوت( در مجموعهٔ 
تلویزیونی »ارتش سری«، جین فوندا در مجموعه تلویزیونی در »عروسک ساز« و شخصیت 
صفیه )با بازی ســلما مصری( در فیلم »بازمانده« )ســاخته ســیف الله داد( از دیگر اجراهای 

شاخص و به یادماندنی اوست که بهترین نمونه های گویندگی را از خود به جا گذاشت.
وی در زمینۀ گویندگی فیلم های مستند هم تسلط خود را به نمایش گذاشته  است.

رفعت هاشــم پور از اواخر دهه 13۷0 رفته رفته به ندرت گویندگی می کرد و در عوض بیشتر 
به آموزش دوبله به هنرجویان جوان پرداخت. وی در دهه 1380 سریال »پادشاهان قصرهای 

پوشالی« را مدیریت کرد که با کارآموزان و دوبلورهای تازه کار دوبله شد.
بســیاری از علاقه مندان به هنر دوبله نیز رفعت هاشــم پور را در بین گویندگان بزرگ دوبله 
ایــران، همچون ژاله کاظمی، فهیمه راســتکار، تاجی احمدی، مهین کســمایی و... بهترین 

دانسته اند.
این امیدواری وجود دارد در دوره جدید دوبله که بسیاری از هنرمندان قدیمی از دست رفته اند، 
دوبلــه آن دوران طلایــی خودش را فراموش نکند و بتواند مثــلِ خیلی از عرصه های دیگر 

کماکان با حضور نخبگانِ جوان، قله های جدیدی را فتح کند. 
چرا که بارها بسیاری از قدیمی های این عرصه ابراز نگرانی کرده اند که دوبلورهای خاطرانگیز 
و صداهای ماندگار از دست می روند جایِ خالی شان در دوبله ایران پُر نمی شود. باید در صدا و 
سیما و سینمای ایران تدبیری بیندیشند فضای استعدادیابی و پرورش استعدادهای این عرصه 

را به دور از رفتارِ سفارشی پیش ببرند.

لحظات هفده گانه بهاران، یک اثر زیبای روسی 
ایــن روزهــا که بیشــتر اخبار و 
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خبرهای  را  جهــان  حــوادث 
مربوط به کشمکش روسیه و 
کتاب  می دهد،  تشکیل  غرب 
این  بهاران  هفده گانه  لحظات 
اثــر زیبــای روســی خواندنی و 

تامل برانگیز است.
بهاران«  هفده گانــه  »لحظــات 
جاسوس  اشتیرلیتز  تلاش  روایت 
روسی  در زمان جنگ جهانی دوم 
است که برای اطلاع از کم و کیف 
توافق احتمالی متفقین در پایان جنگ دوم با نازی ها 

از سرویس های اطلاعاتی آلمان جاسوسی می کند و البته هم زمان برای نجات در دام  افتادگان 
نازی ها نیز در تکاپویی ستودنی است.

»ابتدا که اشتیرلیتز چهچهه بلبل را در باغ شنید، باور نکرد. هوا سرد و نیلگون غرق در سکون 
و آرامــش بهاری بود و به ظرف شیشــه ای ظریفی می ماند کــه در آب راکد آن ماهی های 
کوچک و بی حرکت نفس می کشــیدند، ولی ســطح زمین را هنوز قشــر فشرده ای از برف 
پوشــانده بود و از آن کبودی مات و رنگ پریده ای که همیشــه از درون برف پوک بهاری، 
پیش از آب شــدن شبانه متشعشع می شــود، اثری نبود.محیط پارک بوی ماهی تازه یخ زده 
می داد. ولی بلبل از ته دل چهچهه می زد و نغمه می ســرود، نغمه ای سرد و جانگداز و در آن 
پارک خاموش و ســیاه، غریب و بی نوا. خورشید ناپدید شد و تنه های سیاه درخت های پارک 
با ســایه های صاف و کبود بر سطح برف سفید نقش بست. اشتیرلیتز فکر کرد: بلبل بیچاره 
یخ می زند. کمکی هم به او نمی شود کرد، چون بلبل تنها پرنده ای است که به انسان اعتماد 

نمی کند. بعد لبه های شنلش را جمع کرد و از آنجا به سوی خانه بازگشت«.
  »لحظات هفده گانه بهاران« یکی از کتابهای مهم ژانر جاسوسی است که مطالعه آن سرشار 

از پیام هایی انسانی در نبرد با دیو خودکامگی هیتلری است.
 اشــتیرلیتز این جیمزباند روسی در نقش سرهنگ ارتش ویژه آلمان فاشیستی به نام ماکسیم 
ایســایف یعنی نام حرفه ای اش در روسیه معروف شــده، در صورتی که گویا نام واقعی اش 

وسوولود ولادیمیرف است.  
در »لحظات هفده گانه بهاران« ما صرفا با یک جاسوس در برابر یک سیستم ویرانگر امنیتی 
روبه رو نمی شــویم، بلکه درحقیقت یک انســان را رودرروی هیولایی با ابعادی وحشتناک 
می بینیم که آفریده برخی انســان ها با خلق و خوی فاشیســتی است. به همین جهت روایت 
داســتان پیچیده و بسیار غم انگیز پیش می رود و تنهایی عمیق قهرمانی را نشان می دهد که 

در مصاف با اهریمن سیاه فاشیسم بسیار تنهاست اما ناامید هرگز.
 اشتیرلیتز با تمام وجود سرمای سهمگین مناسبات فاشیستی را درک می کند و تنها اما با امید 

نشانه ای می جوید که در جای جای رمان طنینی بس زیبا یافته است.  
نکته جالبی که رمان »لحظات هفده گانه بهاران« را متمایز می کند، زیرپوستی بودن شخصیت 
اشتیرلیتز است و اینکه او به جای عملیات محیرالعقول جیمزباندی در جدال با تبهکاران بیشتر 
درگیر یک نبرد همه جانبه فکری و ذهنی با هیولای فاشیسم است که ابعادی ورای باندهای 

تبهکار دارد.
 دیالوگ های هوشــمندانه رمان که بین اشتیرلیتز و افسران نازی ردوبدل می شود، به اضافه 
فضاســازی درخشان از لحظات تنهایی و عمل اشــتیرلیتز، تصویری از این نبرد را در رمان 

نشان می دهد.
رمان »لحظات هفده گانه بهاران«اثر یولیان ســمیونوف با ترجمه رصدی را نشر دنیای نو در 

۴31 صفحه رهسپار بازار کتاب کرده است.
 علاقمنــدان خریــد کتــاب با شــماره تلفن نشــر دنیــای نــو ۶۶۴0۲5۷1- 0۲1تماس

 حاصل کنند.

رویداد

کتابخانه

در برگزاری چهلمین 
جشنواره فیلم فجر همه 
تلاش ما این بود که دوگانه 
سازی جدیدی با نقار میان 
بخش های جامعه صورت 
نپذیرد و موضع گیری رئیس 
جمهور محترم هم نسبت به 
برگزاری این جشنواره ناظر 
بر این بود که اجازه ندهیم 
دوگانه سازی جدیدی با 
جامعه فرهنگی و هنری به 
وجود آید

»پرسه گردی با قانون دینامیت« چکیده  ای از ۱۵ سال جهان گردی جوان مشهدی
  کمیل ســهیلی، فیلمساز، 
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نویســنده و جهان گــرد 
کــه  مشــهدی 
بــه  ســفرهای اش 
اقصی نقاط جهــان را از 
سال 85 شروع کرده، شرح 
ســفرهای اش را در قالــب 
عنــوان  بــا  سفرنوشــتی 
قانون  بــا  »پرســه گردی 
چــاپ  بــه  دینامیــت« 
که  کتاب  این  رسانده است. 
به ســبک جریان سیال ذهن نوشــته شده طی 
سفرها، ماجراجویی ها و تاملاتِ این مستندساز 

و نویسنده ی مشهدی شکل گرفته است. 
کمیل ســهیلی که سال هاســت حاشیه ی امَن 
زندگی روزمــره اشَ را رها کرده تــا به دیدنِ 
شگفتی های دنیا برود و داستان های جدید دنیا 
را کشف کند ماجراجویی، ریسک و خطر را جزو 
جدایی ناپذیر سفر می داند و حادثه، بیم، جسارت 
و امیــد را آنقدر با جذابیت در »پرســه گردی با 
قانــون دینامیت« به تصویر کشــیده که زمین 

گذاشتن این کتاب را دشوار می کند. 
سفر بدون وسایل ارتباطی!

 آن طور کــه خود کمیل ســهیلی می گوید در 
بیشــتر ســفرهای اش حتی تلفن هوشــمند و 
دوربین هم همــراه اش نبوده و شــاید همین 
اتفاق باعث شــده که برای نوشتن رویدادها و 
حوادث سفرهای اش زمان بیشتری داشته باشد 
تا حاصل آن »پرســه گردی با قانون دینامیت« 
شــود. هم زمان با خواندن ایــن کتاب می توان 
با نویسنده همراه شــد، ازاهواز تا قونیه، از یزد 
تا ســن پترزبورگ و از مشــهد تا پایاتا و آیوتایا 
می توان با او همســفر شد، نویسنده به بهترین 
شــکل حوادث گوناگون جهان را در این کتاب 

کنار هم چیــده تا خواننده در تــرس، عبادت، 
هیجان، بیم و.. با او همراه شود. 

کمیل ســهیلی که اکنون به همراه همسرش 
در کــره زندگی می کند دربــاره ی اینکه چطور 
در یک سفرنوشــت این فضا را ترســیم کرده، 
می گوید: »پرسه گردی با قانون دینامیت« فرمِ 
یک سفرنامه را دارد اما این اثر یک سفرنامه ی 
تاریخ دار نیســت بلکه بیشتر به سبکِ »جریانِ 
سیالِ ذهن« نزدیک است چراکه موقع نگارش، 
ذهن امَ در کشــورهای مختلف پرســه می زد. 
نه الزاما در طبیعتِ بکر و دســت نخورده بلکه 
این گردش ذهن از کشــورهای صنعتی نظیر 
سوییس و فرانسه و ژاپن تا مناطق سنتی نشینِ 
جهان نظیرِ روستاهای اندونزی و نپال در رفت 

و آمد بود. 
 این مستندساز با اشاره به اینکه بخش زیادی از 
این کتاب متعلق به ایران است، ادامه می دهد: 
کرمانشــاه، غرب ایران و دیگر مناطق کشــور 
عزیزمان هم در شــکل گیری این کتاب نقش 

مهمی داشتند.
  ســهیلی در خصوص چگونگی شــکل گیری 
این کتاب می افزاید: من در ابتدا چند خاطره  از 
سفرهایم را نوشتم و تعدادی از دوستان ام از جمله 
دکتــر رمضانی این خاطرات را مطالعه کردند و 
از من خواســتند آن هــا را در قالب کتاب چاپ 
کنم.کمیل سهیلی در میان صحبت های اش به 
خاطره ی یکی از ســفرهای اش اشاره می کند 
و حــرف اش را این گونه ادامه می دهد: هشــت 
سال قبل در اندونزی در حالِ کوله گردی بودم 
که به روســتایی در جزیره  ی بالی رســیدم و با 
شــخصی آشنا شــده و دعوت اش را برای یک 
کافه قبول کردم. چون تلفن همراه و لپ تاپ و 
هیچ گونه وســیله ی ارتباطی همراه ام نبود، از او 
خواســتم تا برای ارسال یک ایمیل و گشتی در 

فضای مجازی از لپ تاپ او اســتفاده کنم. من 
هم فیســبوک ام را چک کردم و دیدم که یکی 
از دوستان  ام پستی گذاشته و به برادرِ من بابت 

پدرشدن اش تبریک گفته است! 
ایــن فیلمســاز ادامه می دهــد: با دیــدنِ این 
عکس خیلی شــوکه شــدم چرا که این دوری 
و بی خبری حســی گنگ را در مــن زنده کرد 
و مــرا متحیر کرد. آن لپ تاپ و آن گشــت و 
گذار چند دقیقــه ای در فضای مجازی، برای ام  
مثل پنجره ای بــه جهانی دیگر بود که در چند 
دقیقه باز و بســته شد. بعد از آن به سمتِ جاده 
رفتم و منتظر وســیله ی نقلیــه ای ماندم تا به 
ادامه ی ســفرم برســم اما در همان چند دقیقه 
داشتم با خودم فکر می کردم که در آن لحظه ی 
طلایی باید کنــار خانواده ام می بودم و از خودم 
پرســیدم دارم با زندگی ام چــه کار می کنم؟ و 

این »چرای« فلســفی خیلی مرا درگیر کرد و 
همانجا شروع کردم به نوشتن نامه برای برادرم، 
برای بچه ی برادری کــه هنوز ندیده بودم اش 
و همــان تفکرات و تاملات، بخشــی از کتاب 
»پرســه گردی با قانون دینامیت« را شکل داد.
وقتــی از اومی پرســم که این گونه ی ســفر را 
چه سالی شروع کرده اســت؟ پاسخ می دهد: از 
ســال 85 تقریبا ایــن کار را آغاز کردم و دیگر 
سفرکردن تبدیل به ســبک زندگی ام شد. سفر 
بزرگ ترین معلم من بود چراکه به من آموخت 
در دنیــا هیچ چیزی نیســتم. یکبار دختری در 
ایوانِ خانه ای در اندونزی در حال تعریف کردنِ 
خاطرات اش گفت  تمام جهان را گشته و دیگر 
می خواهد به خانه و سرزمین اش در اروپا برگردد 
او خود را خیلی جهاندیده می دانست و بارها به 
ایــن جمله که به تمام نقاط جهان ســفر کرده 

اشاره کرد. من گمان می کنم سفر باید انسان را 
متواضع و فروتن کند. عدم توجه به این مسئله 
کمی مرا اذیت و در دوره ای حتی عصبانی کرده 
بود به گمانِ من جهان گردی باید موجب تفکر 
و پرورش خرد انسان شود نه اینکه در هرجمعی 
برای دیگران تعداد کشورهایی که به آن ها سفر 

کرده ایم را بشماریم و به آن فخر بفروشیم.
او در این بــاره توضیح می دهد: آن دوره اوایل 
همگانی شدن رسانه هایی چون اینستاگرام بود و 
خیلی زود »ســفر« هم تبدیل به کالایی شیک 
و جذاب شــد که در کنار کالاهای دیگری مثل 
لباس، شــامپوبدن یا ســگ  عرضــه و تقاضا 
می شــد. این شکل از عرضه سفر که خودم هم 
کمابیش قربانی جذابیت اش شده بودم، به نظرم 
هیچ سنخیتی با ســفری که مدت ها در ذهنم 
شکل داده بودم نداشــته و ندارد. هیچ کمکی 
به بهتــر زندگی کردن خود یا دیگران نمی کرد 
و چه بســا حتی ضررش از منفعت اش بیشــتر 
بود. می دیدم که عکســهای سفر بخش مهمی 
از این دســت رسانه ها شده اســت و مسافران 
کســانی اند که با »من«ی بی نقص خودشان را 
جابه جا می کنند. »من«ی که یک بار در پشتش 
ساختمانی شیک دیده می شود، و یکبار طبیعتی 
زیبا. چون تابلوی »شــنا ممنوع« کنار رودخانه 
خشک شده، جملاتی چون »بسیار سفر باید...«  
مانده اســت، اما هیچ »خامــی« از آن جنس 
سفرها »پخته« نمیشــود. تفکر به این مسائل 
باعث شــد که انتقــاد و گاه »خــود انتقادی« 
از ســفر در بازنویسی ام بســیار پررنگ شود. 
بنابراین چون این خود انتقادی داشــت در من 
رشد می کرد »پرسه گردی با قاون دینامیت« را 
همانجا تمام کردم تا بقیه ی خاطرات، تجربه ها 
و حوادث سفرهای ام را بعدها در کتاب دیگری 

به چاپ برسانم.

وزیر ارشاد : 

جشنواره چهلم فیلم فجر مطلوب ما نبود
وزیر ارشــاد در نشســت تقدیــر از مدیران 
چهلمین جشــنواره فیلم فجر عنوان کرد که 
امروز، جنگ روایت هاســت و سینما  جنگ 

موثرترین ابزار روایت گری است.
به گزارش روزنامه صبح امروز به نقل از مرکز 
روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی، محمدمهدی اسماعیلی در 
نشســت تقدیر از مدیران و مسئولین اجرایی 
برگزاری چهلمین جشــنواره فیلم فجر بیان 
کــرد: برگزاری این دوره از جشــنواره فیلم 
فجر کار متراکم و فشــرده ای بود که از نیمه 
راه از دولــت قبل تحویل گرفته شــد، اما با 
توجه به تمامی این مسایل به اذعان بسیاری 
از صاحــب نظران، نویســندگان و منتقدان، 
برگزاری این دوره از جشنواره دارای کارنامه 

خوبی بوده است.
وزیر فرهنگ در دولت مردمی در ادامه افزود: 
با وجود برخی حاشــیه های ایجاد شــده در 
فضای رســانه ای، خوشبختانه هر چه جلوتر 
می رویم نقاط قوت جشــنواره بیشتر خود را 
نشــان می دهد و افراد تاثیرگذار انقلابی از 
برگزاری مناســب این دوره از جشنواره یاد 

می کنند.
البته همه موظنند بــه دغدغه های ایرانیان 
غیور در پاسداری از ارزش های دینی احترام 
بگذارند و اجــازه ندهند کمترین بی حرمتی 

صورت پذیرد.
وی بــا تاکید بــر رویکرد ایجابــی وزارت 
فرهنگ در برگزاری جشنواره های فرهنگی و 
هنری، گفت: در برگزاری چهلمین جشنواره 
فیلم فجر همه تلاش ما این بود که دوگانه 
سازی جدیدی با نقار میان بخش های جامعه 
صورت نپذیرد و موضع گیری رئیس جمهور 
محترم هم نسبت به برگزاری این جشنواره 

ناظر بر ایــن بود که اجــازه ندهیم دوگانه 
ســازی جدیدی با جامعه فرهنگی و هنری 

به وجود آید.
رئیس شــورای هنر افــزود: در این دوره از 
انتخاب،  جشــنواره، کارنامه کاری هیئــت 
داوری و فرآیندهــا، قابل دفاع و خوب بود و 
همکاران ما در سازمان سینمایی نیز موظف 
هستند با صراحت و قوت از مرزهای ایمانی 

و ملی کشور حمایت و حراست کنند.
عضو کابینه دولت مردمــی ادامه داد: برای 
سال آینده باید فضای کار در جشنواره فیلم 
فجر به گونه ای پیش برود که به رشد کمی 
و کیفی و ارتقای آن منجر شود. هفته گذشته 
جلســه هیئت امنای فارابی تشکیل شد که 
سیاســت های حمایتی، نظارتی و مشارکتی 
ما را باید دنبال کنــد تا بتواند در تولید فیلم 

اقدامات خوبی داشته باشد.
اســماعیلی در ادامه تاکید کرد: بنیاد فارابی 
موظف است سوژه ها و موضوعات مشارکتی 
را هــم در قالــب فراخوان و هــم در قالب 
ســفارش قبل از پایان ســال اعلام کند تا 
فرصت زمانی لازم برای ساخت و تولید آثار 

فاخر وجود داشته باشد.
اسماعیلی با اشاره به نقش سینما در معرفی و 
آشنایی با دستاوردهای انقلاب اسلامی ادامه 
داد: دستاوردهای بسیاری از رهگذر انقلاب 
اســلامی صورت گرفته که از جمله می توان 
به ساخت و بهره برداری از پالایشگاه ستاره 
سوم خلیج فارس، پیشرفت های حوزه انرژی 
در منطقه عســلویه، توانمندی های پزشکی، 
اقدامــات گروه هــای جهــادی در مدیریت 
بحران و … اشــاره کرد که از طریق سینما 
می توان بــه معرفی آنها در راســتای جهاد 
تبییــن پرداخت. چرا که ســینما معتبرترین 

روایتی است که می تواند در این زمینه نقش 
قابل توجهی داشته باشد. جنگ امروز، جنگ 
روایت هاست و سینما موثر ترین ابزار روایت 

گری است.
چهلمین جشنواره فیلم فجر در سطح 

مطلوب ما نبود
وی تاکید کرد: نگاه وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی در حوزه های فرهنگی و هنری به 
ویژه بخش ســینما به سوی افق آینده است 
و البته باید اذعان کرد که چهلمین جشنواره 
فیلم فجر در ســطح مطلوب ما نبود و ما به 
ســوی رویکرد جدید در ایــن حوزه حرکت 

خواهیم کرد.

عضو شــورای عالی انقلاب فرهنگی با بیان 
اینکه در فیلم های این دوره از جشنواره فیلم 
فجر به امیــد، ارزش ها و … توجه شــده 
بود، تصریــح کرد: ما به تحلیــل منصفانه، 
نه نمی گوییــم و در حوزه فرهنگی و هنری 
گام به گام، بــا آرامش و صبوری قدم برمی 
داریم چرا که معتقدیم باید به گفتگو و تعامل 
با اهالی فرهنگ و هنــر پرداخت، زیرا آنان 
ســرمایه های اجتماعی کشــور به شمار می 

آیند.
وی با اشــاره به ضرورت آمــوزش و توجه 
مدیران در ایــن زمینه با نگاه به آینده ادامه 
داد: شــورای عالی سینما، شورای هنر، بنیاد 
فارابی و … از ظرفیت های وزارت فرهنگ 
و ارشاد اســلامی در حوزه ســینما است و 
ضروری اســت دبیرخانه جشنواره فیلم فجر 
فعال شود و اگر می خواهیم فضای محتوایی 
در ایــن زمینه تغییر کنــد باید اقدامات خود 
را برای جشــنواره ســال آینده از هم اکنون 

آغاز کنیم.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در بخش 
دیگری از ســخنان خود با تاکید بر اینکه ما 
اهل شنیدن و گفتگو هستیم، ادامه داد: باید 
تلاش کنیم در جشنواره ســال آینده تعداد 
فیلم های با موضوع دفاع مقدس و همچنین 
فیلم هایی که به معرفی دستاوردهای بزرگ 

انقلاب اسلامی می پردازد افزایش یابد.
اســماعیلی ادامه داد: دائمی شدن دبیرخانه 
جشنواره فیلم فجر امتیازاتی دارد و بخشی از 
کارهای زمین مانده را می توان از طریق این 

دبیرخانه انجام داد.
در ابتــدای ایــن نشســت محمــد خزاعی 
معاون وزیر و رئیس ســازمان سینمایی نیز 
طی ســخنانی به تشــریح مراحل برگزاری 

این جشــنواره پرداخت و گفــت: این دوره 
از برگزاری جشــنواره فیلم فجر دارای فراز 
و نشــیب هایی بود ولی به اذعان بســیاری 
از منتقــدان، نویســندگان و صاحب نظران 
کارنامــه قابــل قبولی را در شــاخص های 

گفتمان انقلابی شاهد بودیم.
خزاعی در ادامه از آسیب شناسی این دوره از 
برگزاری جشنواره فیلم فجر خبر داد و گفت: 
تــلاش می کنیم برخی نواقــص را برطرف 
کرده و از آســیب شناسی حاشــیه ها برای 
رســیدن به اهدافمان بهــره ببریم. در تولید 

فیلم هم برنامه های جدی خواهیم داشت.
وی گفت: کار کردن در عرصه سینما نیازمند 
داشتن دورخیز از چند سال قبل برای رسیدن 
به اهــداف اســت و از ایــن رو راه اندازی 
دبیرخانه دائمی جشــنواره ضــرورت دارد و 
نباید به جشــنواره به عنوان پروژه نگاه شود 
بلکه باید به مثابه یک نهاد پایدار و فعال در 

طول سال باشد.
مسعود نقاش زاده دبیر چهلمین دوره جشنواره 
فیلم فجر نیز در پایان این نشست گفت: در 
زمان بسیار فشــرده و کوتاه برای تدارک و 
اجرای این دوره از جشنواره همت گماردیم و 
البته مدیران جشنواره نیز در این مسیر از دل 
و جان مایه گذاشتند. من به عنوان دبیر این 
جشــنواره سینمایی ضمن تشکر از همکاری 
تمامی دست اندرکاران این جشنواره به طور 
خاص از حمایت های وزیر محترم فرهنگ و 
ارشاد اسلامی که پیوسته با جشنواره همراه 

بودند تشکر می کنم.
در پایان این نشســت وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی با اهدای لوحی از مدیران این دوره 
از برگزاری جشنواره فیلم فجر تقدیر و تشکر 

کرد.
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بانک  اطلاعاتی در حوزه صادرات خدمات 
فنی و مهندسی نداریم

رئیس کمیســیون خدمات فنی و مهندســی 
و عمــران اتاق بازرگانــی، صنایع و معادن و 
کشــاورزی خراســان رضوی گفت: در حال 
حاضر بزرگترین مشــکل ما در کشــور عدم 
وجود بانک  اطلاعاتی متقن در حوزه صادرات 
خدمات فنی و مهندسی است. در سال جاری 
برای پوشــش دادن این ضعف سایتی به نام 
Tccp.ir  توســط انجمــن خدمــات فنی و 
مهندسی خراسان رضوی راه اندازی شده است 
و در حال ساخت یک بانک اطلاعاتی هستیم.
محسن خندان دل به مناسبت 5 اسفندماه در 

هشــتمین آیین پاسداشت روز ملی مهندسی که در محل اتاق بازرگانی مشهد برگزار شد؛ اظهار 
کرد: هر ســاله به مناسبت روز مهندسی همایشی برگزار می کنیم. هشتمین آیین پاسداشت روز 
ملی مهندسی در شــرایطی برگزار می شــود که همه ما دغدغه حوزه اجتماعی داریم و نگران 
اتفاقات تلخی هستیم که در حوزه های مختلف اجتماعی در حال رخ دادن است. علوم مهندسی 
با بخش آکادمیک و جوان در هم آمیخته و به همین دلیل باید به حوزه آسیب شناسی اجتماعی 
نگاهی جدی صورت گیرد. امروز در کشــور، صحبت کردن از آسیب های اجتماعی را بسیاری از 
ما برنمی تابیم. وقتــی به لایه های مختلف اجتماع رجوع می کنیم، می بینیم که از پایین ترین تا 

بالاترین این لایه ها، دچار آسیب های خیلی جدی شده اند.
وی افزود: به نظر می رســد، با توجه به اتفاقات روز در حوزه اجتماعی نیازمند یک آسیب شناسی 
جدی در تمام حوزه ها هستیم به همین دلیل شعار امسال این همایش را »آسیب شناسی اجتماعی 

حوزه مهندسی« قرار دادیم. 
رئیس کمیســیون خدمات فنی و مهندسی و عمران اتاق بازرگانی، صنایع و معادن و کشاورزی 
خراسان رضوی در خصوص میزان صادرات خدمات فنی مهندسی در سال جاری گفت: در حال 
حاضر بزرگترین مشکل ما در کشور عدم وجود بانک  اطلاعاتی متقن در حوزه صادرات خدمات 
فنی و مهندسی است. در سال جاری برای پوشش دادن این ضعف سایتی به نام Tccp.ir  توسط 
انجمن خدمات فنی و مهندسی خراسان رضوی راه اندازی شده است و در حال ساخت یک بانک 

اطلاعاتی هستیم.
وی در جواب به این ســوال که آیا ســفرهای رئیس جمهور به کشــورهای مختلف خصوصا 
کشورهای اطراف، بستر را برای صدور خدمات فنی مهندسی فراهم کرده است؛ افزود: باید دیدگاه 
خــود را متحول کنیم. تا زمانی که بخش خصوصی واقعی، هم پای متولیان دســتگاه حاکمیتی 
نباشد، اتفاق خاصی رخ نخواهد داد. اگر صحبت هایی از صدور خدمات فنی مهندسی در این سفرها 

می شود توسط تفکرات دولتی انجام شده است. 
خندان دل اضافه کرد: صادرات خدمات فنی و مهندسی با صادرات کالا تفاوت دارد. خدمات فنی  
و مهندسی یک حوزه دنباله   دار بوده که نیازمند امنیت  اجتماعی، سیاسی، منطقه ای و مالی است. 
زمانی که تمام این موارد در کنار هم قرار گیرد، می توان به نتیجه مطلوب دست یافت. امیدوارم 
تغییر دیدگاه در حوزه تصمیم گیری دستگاه های حاکم ایجاد شده و همان طور که روسای جمهور 
سایر کشورها زمانی که سفر می کنند، چندین نفر از بخش خصوصی همراهیشان می کنند؛ این 

اتفاق نیز در کشور ما رخ دهد.

  آغاز طرح بازرسی نوروزی 
در خراسان شمالی

معــاون بازرســی و نظارت ســازمان صمت 
خراسان شمالی از آغاز طرح بازرسی نوروزی 

در این استان خبر داد.
علی وفاخواه در گفت و گو با ایسنا، اظهارکرد: 
این نظارت ها تا 15 فروردین ماه سال آینده 

ادامه خواهد داشت.
وی با اشاره به اینکه بازرس ها در دو شیفت 
صبح و بعد از ظهر بر روی بازار نظارت خواهند 
داشت، گفت: برای بازرسی های نوروزی 1۲ 
اکیپ تشــکیل شده است که در هر اکیپ دو 

بازرس فعالیت خواهند داشت.
وفاخواه با بیان اینکه بازرسی های نوروزی امسال به صورت تخصصی انجام خواهد شد، توضیح 
داد: به عنوان مثال هنگام مراجعه به صنف پوشاک یک نفر از اتحادیه این صنف نیز در بازرسی 

حضور خواهد داشت و به بازرسان در بررسی فاکتورها کمک خواهد کرد.
وی افزود: بازرسی های تخصصی در ارتباط با اصناف مرتبط با خریدهای نوروزی مردم همچون 

کیف و کفش، پوشاک، میوه، آجیل و شکلات و... انجام می شود.
این مقام مسئول ادامه داد: از سوی دیگر بازرسی های مشترک به همراه تعزیرات، دانشگاه علوم 

پزشکی، دامپزشکی، غله، نیروی انتظامی و... نیز طی این ماه انجام می شود.
وی تاکیدکرد: مردم با مشــاهده هرگونه تخلف صنفی، گزارش های مربوطه را به شماره 1۲۴ 

اعلام کنند.
معاون بازرسی و نظارت سازمان صمت خراسان شمالی با اشاره به اینکه طی 10 ماه سال جاری 
عدم درج قیمت و عدم صدور فاکتور بیشترین تخلفات صنفی در این استان بوده است، تصریح 

کرد: طی مدت ذکر شده 331۴ فقره پرونده تخلف صنفی تشکیل شده است.

به گفته وی طی این مدت سه هزار ۴5۷ فقره تخلف در این استان کشف شده است.
وفاخواه ارزش ریالی پرونده های تخلف کشــف شده طی 10 ماهه امسال را 5۹ میلیارد و 8۶3 

میلیون و ۷۶۹ هزار و 88۴ ریال اعلام کرد.

  اختصاص ۵میلیون مترمکعب پساب به 
پتروشیمی خراسان شمالی 

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای 
خراسان شمالی گفت: وزارت نیرو 
مجوز اختصــاص آب به میزان 5 
میلیون متر مکعب در سال از محل 
پساب تصفیه خانه فاضلاب شهر 
بجنورد را بــرای ابلاغ به مجتمع 

پتروشیمی خراسان صادر کرد.
ســید عقیل مرتضوی در گفت و 
گو با ایســنا اظهار کرد: با پیگیری 
و مذاکــرات انجام شــده مجتمع 
پتروشــیمی خراسان اســتفاده از 
پســاب خاکســتری به عنوان آب 

جایگزین را قبول کرده است.
وی افزود: علاوه بر آن، طبق سند سازگاری این واحد تولیدی تا سال 1۴03 می توانست از منابع 

آبی که هم اکنون در دست دارد، استفاده کند.
مرتضوی ادامه داد: مجتمع پتروشــیمی خراســان طی ۶ ماه از سال به میزان دو و نیم میلیون 
مترمکعب آب از چاه هایی که در دســت دارد و دو و نیم میلیون متر مکعب آب نیز از رودخانه 

اترک برداشت می کند.
وی تاکید کرد: با صدور مجوز برداشت آب از پساب به مجتمع پتروشیمی خراسان در واقع نحوه 

اختصاص آب، به پساب خاکستری تغییر می کند.
این مقام مسئول با اشاره به اینکه حدود هفت میلیون متر مکعب پساب در تصفیه خانه فاضلاب 
بجنورد در سال تولید می شود، گفت: مجتمع پتروشیمی خراسان مطالعات برای انتقال پساب از 

تصفیه خانه فاضلاب بجنورد به خطوط تولیدی فعلی خود را آغاز کرده است.
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رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان خراسان شمالی گفت: متاسفانه هیچ تناسبی میان 
کار و مسئولیت مهندسان با حق الزحمه آن ها وجود ندارد.کیان حصاری در نشست خبری 
که پنجم اسفندماه با حضور سرپرست سازمان نظام مهندسی کشور برگزار شد، اظهار کرد: 
مهندس ناظر، طراح و یا مجری تا زمانیکه ساختمان برپا است، مسئول آن ساختمان است و 
باید پاسخگو باشد.وی افزود: از سوی دیگر در یکسان سازی حق الزحمه خدمات مهندسان 

مساواتی وجود ندارد و در استان های مختلف به صورت سلیقه ای عمل می شود.
حصاری با اشاره به کاهش 50 درصدی ساخت و سازی طی امسال در خراسان شمالی ادامه 
داد: بالا بودن تورم و رکود در ســاخت و ســاز از مهمترین علل به وجود آمدن این مشکل 
است.وی تصریح کرد: علاوه بر آن، این امر سبب شده تا مهندسان این استان بیکارتر شوند.

این مقام مسئول ادامه داد: تعداد مهندسان این استان نیز افزایش یافته و این امر نیز بر بیکاری جامعه مهندسان استان تاثیرگذار بوده است.
وی در ادامه بیان کرد: طی تصویب نامه هیات وزیران، اجرای مبحث 1۹ مقررات ملی ساختمان باید در پروانه پایان کار درج شود که این 

امر در مصرف درست انرژی تاثیرگذار خواهد بود و اجرای آن از سال آینده در سرلوحه کاری این سازمان قرار خواهد داشت.

بیش از معاون خدمات شهری شهرداری مشهد از آماده سازی، جانمایی و استقرار بیش از 
هزار عدد المان گل در نقاط مختلف کلانشهر مشهد طی نوروز 1۴01 خبر داد.

علی نجفی روز گذشته در حاشیه بازدید از روند ساخت المان های گل بهار 1۴01 افزود: 
بر اســاس برنامه ریزی های صورت گرفته در بهار پیش رو، استقرار المان های درخت 
آرایی با بهره گیری از طرحهای جدید و خلاقانه در دستور کار مدیریت شهری قرار دارد.
وی اضافه کرد: عملیات اجرایی کاشــت گلهای فصلــی ویژه بهار 1۴01 نیز از ابتدای 

اسفند ماه در تمامی مناطق 13 گانه شهری آغاز شده است.
معاون خدمات شــهری شهرداری مشهد گفت: بیش از 3۴ هزار شهروند مشهدی نیز 
برای دریافت نهال رایگان طی هفته درختکاری امســال در سامانه الکترونیکی جامع 

فضای سبز مشهد نام نویسی کرده اند.
نجفی افرود: توزیع نهال توسط اکیپ های مستقر در مناطق سیزده گانه شهرداری مشهد از یکم تا چهاردهم اسفند ماه جاری در 

دست اقدام است.

هزار المان گل در مشهد برای نوروز آماده  شده است تناسبی میان مهندسی و حق الزحمه آن وجود ندارد

در نشست خبری سازمان نظام مهندسی ساختمان به مناسبت روز مهندس مطرح شد:

نگرانی نظام مهندسی از نظارت بر نهضت ملی مسکن
نائب رئیس اول سازمان نظام مهندسی 
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ساختمان خراســان رضوی گفت: 
تنها نگرانی سازمان نظام مهندسی 
این اســت که تســریع در اجرای 
نهضت ملی تولید مسکن باعث شود 
که وظایف نظارتی ناظر و سازمان نظام 
مهندسی تحت تاثیر قرار گیرد، پروژه 
هایی هم هستند که مرحله اجرایی آنها 
طی شده اما فرآیند صدور پروانه اش در 
سازمان نظام مهندسی استان تکمیل 
نشده است که دلیلش عدم ارایه مدارک 

لازم بوده است.
به گزارش ایرنا، مســعود افخمی گل پنج شنبه گذشته در 
نشست خبری با خبرنگاران با اشاره به مشکلات واحدهای 
طرح مســکن مهر گفت: مسیری که اجرای طرح مسکن 
مهر در پیش گرفته بود، با مسیری که برای قانون جهش 
تولید مســکن در نظر گرفته شــده، متفاوت اســت و آن 
مشــکلات در حوزه نظام مهندسی برای طرح جدید تکرار 

نمی شود.
بیان کرد:  روند ســاخت هر یک از واحدهای طرح نهضت 
ملی مســکن باید از مسیر ســازمان نظام مهندسی عبور 
کند لذا طراح، ناظر و مجری در ســاخت این واحدها نقش 
مهمی دارند و صلاحیت هر کدام از آنان در ابتدا باید توسط 

سازمان نظام مهندسی تایید شود.
نائب رئیس اول سازمان نظام مهندسی ساختمان خراسان 
رضوی در ارتباط با قانون جهش تولید مسکن و نقش این 
سازمان در نهضت ملی تولید مسکن گفت: یک تفاهم نامه 
بین وزارت راه و شهرسازی و شورای مرکزی سازمان نظام 
مهندســی در دی ماه سال گذشته منعقد شد که آن مبنای 

کار برای اقدام استان ها در ارتباط با قانون مزبور است.
افخمی اظهار داشت: در این قانون تخفیف 30 درصدی در 
هزینه های شهرداری و تخفیف 50 درصدی در هزینه های 
نظام مهندسی برای طرحهای مسکن پیش بینی شده است 
و هم اکنون این تخفیفات برای پروژه های مشهد، نیشابور 

و سبزوار اجرا شده است.
نائب رئیس اول سازمان نظام مهندسی ساختمان خراسان 
رضوی  بیــان کرد: معتقدیم که در قانــون جهش تولید 
مسکن باید از ظرفیت مهندسین بومی استفاده شود لذا از 
ظرفیت مهندسان طراح، ناظر و مجری در ساخت هر واحد 
بهره گرفته خواهد شد و اگر هر مرحله مورد تایید هر یک 
از مهندســان قرار نگیرد، پایان کار به واحد مسکونی داده 

نمی شود.
افخمی اظهار داشت: آنچه در قانون جهش تولید مسکن به 
شدت مقاومت می کنیم، بحث کنترل مجریان است، بعضا 
قراردادهایی توســط کارفرمایان با شرکت هایی بسته شده 
که از نظر سازمان نظام مهندسی فاقد صلاحیت و ظرفیت 

است، هم اینک نیز نوک پیکان حمله به سمت سازمان نظام 
مهندسی بوده زیرا ادعا شده است که در صدور پروانه های 

این پروژه ها کوتاهی می کند.
عضو هیات مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان خراسان 
رضوی گفت: این ســازمان هیچ کوتاهی در صدور پروانه 
های مربوط به واحدهای نهضت ملی مســکن نداشــته 
است، همه نقشه ها و مدارک بررسی شده است ولی اجازه 
نخواهیــم داد افراد فاقد صلاحیــت و ظرفیت به صورت 

پیمانکار در این پروژه ها فعالیت داشته باشند.
وی اضافه کرد: تنها نگرانی ســازمان نظام مهندسی این 
است که تسریع در اجرای نهضت ملی تولید مسکن باعث 
شود که وظایف نظارتی ناظر و سازمان نظام مهندسی تحت 
تاثیر قرار گیرد، پروژه هایی هم هســتند که مرحله اجرایی 
آنها طی شده اما فرآیند صدور پروانه اش در سازمان نظام 
مهندسی استان تکمیل نشــده است که دلیلش عدم ارایه 

مدارک لازم بوده است.
تغییر در تصویب تعرفه نظام مهندسی

نائب رئیس اول ســازمان نظام مهندسی خراسان رضوی 
گفت: پیشــتر روال بر این بود که هر ســال هیات مدیره 
ســازمان تعرفه ای را تعیین می کردند و به تصویب هیات 
چهاره نفره اســتان متشــکل از شــهردار، اداره کل راه و 
شهرسازی، سازمان نظام مهندسی و استانداری می رساندند.

وی افــزود: از آنجا که مبنای تعرفه براســاس مبحث دوم 
مقررات ملی ساختمان، پیاده سازی نشده بود، هیات مدیره 
هیچ اختیــاری بابت افزایش تعرفه بــدون اخذ رضایت یا 
تایید اعضای هیات چهار نفره اســتان نداشت، این رفت و 
برگشــت ها باعث می شود که تصویب نهایی تعرفه به ماه 

های پایانی سال موکول شود.
افخمی اظهار داشــت: هیات مدیره فعلی ســازمان نظام 
مهندســی ساختمان خراســان رضوی تصمیم گرفته این 
بنیان اشــتباه را در تصویب تعرفه نظام مهندسی بردارد و 
آن را براساس جداول مشخص شده در مبحث دوم مقررات 
ملی ســاختمان ابلاغ کند. دلیل اینکه هیات مدیره های 
ســابق سازمان نظام مهندسی از جداول این تعرفه را ابلاغ 
نمی کردند، این بود که اگر می خواستند به قانون بازگردند، 
تعرفه در برخی رشته های مهندسی از جمله رشته عمران 
نســبت به آنچه ابلاغ کرده بودند تفاوت زیادی ایجاد می 

شد.
نائب رئیس اول سازمان نظام مهندسی ساختمان خراسان 
رضوی گفت: امســال با هماهنگــی معاونت هماهنگی 
امور عمرانی استانداری خراســان رضوی و اداره کل راه و 
شهرسازی، هیات مدیره این سازمان برای تعیین تعرفه نظام 
مهندســی از یک ضرایب افزایشی که در سقف ۲5 درصد 
در قانون تعریف شده استفاده کرد تا بتواند تعرفه را براساس 

همان جداول ابلاغ کند.
وی افزود: تعرفه جدید نظام مهندســی در کل رشته ها بر 

مدار قانون بازگشت؛ 55 درصد نسبت به آنچه بوده، افزایش 
یافته اســت اما نوع ساختار شکست آن به شکلی است که 
مهندسین برخی رشته ها مانند عمران و برق متضرر شده اند 
اما این ضرر کوتاه مدت به ارزشی که در بلندمدت ایجاد می 

شود، جبران می شود.
عضو سازمان نظام مهندسی ســاختمان خراسان رضوی 
گفت: اگر اســفندماه هر سال جدول هزینه های ساخت و 
ساز توسط شورای مرکزی و وزارت راه و شهرسازی ابلاغ 
شــود، آن هزینه ها مربوط به سال آتی خواهد بود و دیگر 
خود هیات مدیره ســازمان نظام مهندسی استان می تواند 
براساس جداول موجود تعرفه جدید را محاسبه کند که این 

روند از سال آینده به همین منوال انجام خواهد گرفت.
پروانه فروشی نداریم

نایب رئیس اول سازمان نظام مهندسی ساختمان خراسان 
رضوی در پاسخ به ســوالی در خصوص پروانه فروشی 
مهندســان گفت: اگر شخص حقیقی مسوولیت طراحی 
و نظارت بر اجرای پروژه را برعهده داشــته باشد، پروانه 
فروشی پیش نخواهد آمد چون مالک با شخص حقیقی 
طرف خواهد بود اما اگر شــخص حقوقی باشد، در شیوه 
نامه جدیدی که در ارتباط با شــکل گیری شرکت های 
حقوقی از ســوی وزارت راه و شهرســازی ابلاغ شده، 
شرایطی ایجاد شده اســت که عملا فردی که بخواهد 
پروانه اش را به یک شرکت تحویل دهد، باید حضورش 
در هیات مدیره آن شــرکت به صورت شغل تمام وقت 

باشد.
وی افــزود: موضوع بعدی که هیات مدیره ســازمان نظام 
مهندسی ساختمان خراسان رضوی مصوب کرده، در ارتباط 
با کنترل بارگذاری فیش های حق الزحمه مهندسی بخش 
طراحی اســت که این مهم طی چند روز آینده به صورت 

قانون ابلاغ می شود.
افخمی ادامه داد: در این راســتا در ارتباط با هر پروژه، کل 
حق الزحمه ای که توسط مالکین به طراحان پرداخت می 
شود، باید توسط خود طراح در در سامانه ساجا سازمان نظام 
مهندسی بارگذاری شــود که نظارت این سازمان بر روند 
مزبور باعث می شــود فروش خدمات با هزینه های کمتر 
اتفاق نیافتد، ضمن اینکه چون فعالیت اشخاص به صورت 
حقیقی امکان پذیر اســت، با شرایط بوجود آمده، این افراد 
حاضر نمی شوند که در ازای ارقام پایینی پروانه اشتغال خود 

را در اختیار یک شرکت بگذارند.
نائب رئیس ســازمان نظام مهندسی ســاختمان خراسان 
رضوی گفت: پیش از این یک پروژه چهار هزار متری پنج 
ناظر عمران داشت و این مهم باعث می شد که آن سازنده 
یا سرمایه گذار موقع صدور پایان کار نتواند رضایت برخی 
از این مهندسین را بگیرد، از این رو شرکت های مهندسی 
ایجاد شــدند که از تعــدد ناظرین در پــروژه های بزرگ 
جلوگیری شود، در این صورت در حد صلاحیت و ظرفیت، 

فقط یک شخص ناظر می تواند آن پروژه را نظارت کند.
کمبود مهندس نداریم، حق الزحمه ها جوابگو نیست

نایب رئیس ســازمان نظام مهندسی ســاختمان خراسان 
رضوی گفت: مهندســین شهرســتان های استان از لحاظ 
امکان ارایه خدمات مهندسی، جوابگوی نیاز آن شهرستان 
در رشــته های مختلف مهندسی هستند اما مشکل اصلی 
در حق الزحمه خدمات فنی و مهندسی است زیرا این حق 
الزحمه متناســب با مسئولیت و تعهدی که مهندسین می 

خواهند انجام بدهند.
افخمی اظهار نارضایتی مهندسی از حق الزحمه ها را عمدتا 
مربوط به پروژه های گروه الف )کمتر از پنج سقف( دانست 
و گفت: در این دوره تعرفه نظام مهندسی در گروه الف 100 
درصد افزایش یافته است اما باز هم همکاران ما از پذیرش 
مسئولیت پروژه های کوچک ســرباز می زنند زیرا توجیه 

اقتصادی زیادی برای آنان ندارد.
وی بیان کرد: سازمان نظام مهندسی در این زمینه تمهیداتی 
اندیشیده است، به عنوان مثال در پروژه های زیر ۲00 متر 
گفته ایم که از امتیاز مهندسین در طرح ارجاع کسر نشود یا 
برای پروژه های ۲00 تا 500 متر هر پنج پروژه را یک کار 

برای هر مهندس محاسبه شود.
تعارض منافع، مساله اصلی

نایب رئیس اول ســازمان نظام مهندسی خراسان رضوی 
گفت: »تعارض منافع« موضوع و یکی از چالش های امروز 
این ســازمان چه در برخورد با ارکان و کارمندان سازمان یا 

در جدول پیوست اسامی آنان ذکر می باشد.
افخمی افزود: یک قانونی تکلیف شــده و الزام به رعایت 
آن داریم، در همین قانون اشــاره شده است که کارمندان 
شهرداری که مشمول بررسی نقشه و کنترل ساختمان می 
شوند، حق استفاده از پروانه را ندارند، مشکل این است که 
روح تعارض منافع با آنچه در قانون به آن اشاره شده است 
چه مقدار می تواند با اجرای این قانون صدق کند؟ اجرای 

این قانون به نوعی مشکلات بیشتری را ایجاد می کند.
نائب رئیس اول سازمان نظام مهندسی ساختمان خراسان 
رضوی بیان کرد: حقوقی که نظام مهندســی، شهرداری 
یا ســازمان های دیگر به اعضای خــود پرداخت می کند 
،جوابگوی هزینه های آنها نیست، اگر در کنار این بخواهیم 
حق اســتفاده از پروانه اشتغال مهندســان را هم بگیریم، 

مستقیم با معیشت مهندسین ارتباط پیدا می کند.
وی اظهار داشــت: اجرای این قانــون و فریز کردن پروانه 
اشــتغال مهندسان بیشتر باعث می شود که عده ای به آن 
هدفی که قرار بوده در این قانون جلویش گرفته شود، سوق 

پیدا کنند.
عضو سازمان نظام مهندســی خراسان رضوی گفت: این 
ســازمان به هیچ عنوان متولی انجام تعارض منافع نیست. 
متولی صدور پروانه اشــتغال به کار مهندسی، اداره کل راه 

و شهرسازی است، لذا مراجعات باید به آن اداره کل باشد.

نمایشگاه اختصاصی ایران در تاجیکستان با محوریت خراسان رضوی و مشهد برپا می شود
نمایشــگاه توانمندی های اقتصــادی، صنعتی، 
فرهنگی و ظرفیت های جمهوری اسلامی ایران 
در روزهای هفتم تا دهم اســفند ماه در دوشنبه 
پایتخت تاجیکستان با محوریت خراسان رضوی و 

مشهد برگزار می شود.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شهرداری مشهد، 
این نمایشــگاه بهترین فرصت بــرای نمایش 
اقتصادی و فرهنگی  دســتاوردها، ظرفیت های 
میان دو شهر “دوشنبه” و مشهد بوده و می تواند 
عایدات بسیاری در پیشبرد اهداف مشترک این دو 

جغرافیای دوست و همسایه فراهم آورد.
بر اســاس این گزارش،این نمایشگاه به منظور 
گسترش روابط تجاری، اقتصادی و شناسایی بازار 
هدف بین ایران و تاجیکســتان و با هدف توسعه 

صادرات غیر نفتی برگزار خواهد شــد و استاندار 
خراسان رضوی و جمعی از اعضای شورای شهر 
و شهرداری مشــهد نیز در این نمایشگاه حضور 

خواهند داشت.
پیوندهای فرهنگی و اقتصادی میان دو کشــور 
ایــران و تاجیکســتان می تواند موجب توســعه 
خدمات، ارتقای ظرفیت های بین المللی و خدمات 
فنی و مهندســی شــود به همین دلیل یکی از 
اهداف مهمی که در این نمایشگاه دنبال می شود، 
توسعه گردشگری فرهنگی و اقتصادی و تجلی 

شعار “مشهد، جهانشهر برکت و کرامت” است.
شــرکت نمایشــگاه بین المللی مشــهد در این 
نمایشگاه زمینه حضور بخش خصوصی را فراهم 
کرده اســت تا این تبادلات اقتصادی در عرصه 

عمل نیز به خروجی منتهی شود.
بر پایه این گزارش، متخصصانی از مجموعه های 
خصوصی و همچنین شــهرداری مشــهد برای 

برگزاری جلســات به منظور صــادرات خدمات 
شهری و مهندسی به کشور تاجیکستان، در این 
نمایشگاه حضور دارند و برای ارائه و صادرات این 

خدمات در نمایشگاه و کشور تاجیکستان مذاکرات 
و زمینه ســازی تفاهمات را پیگیری می کنند وبا 
هماهنگی سفارت ایران در تاجیکستان جلسات 
مختلف کاری در این زمینه برنامه ریزی و برگزار 

می شود.
شــرکت نمایشــگاه بیــن المللی مشــهد طی 
ســال های 1383، 138۴، 1385، 13۹0 و 13۹8 
نمایشگاه های اختصاصی ایران را در تاجیکستان 
برگزار کرده اســت و امسال نیز این نمایشگاه با 
توجه بــه تاکید رئیس جمهــور مبنی بر تقویت 
تعاملات ایران با تاجیکســتان و نظر اســتاندار 
خراسان رضوی مبنی بر گسترش مراودات با این 
کشور با توجه به ظرفیت های موجود در دوشنبه 

برگزار می شود.
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 سولدو از تراکتور جدا شد
همکاری باشــگاه تراکتور و زونیمیر ســولدو، 
سرمربی این تیم با امضای توافق نامه دوطرفه، 

پایان یافت.
به گزارش رســانه رسمی باشــگاه تراکتور، به 
دنبال نتایج ضعیف تیــم تراکتور در هفته های 
اخیر، با تصمیم اعضای هیئت مدیره باشــگاه 
و پس از برگزاری جلســه مابیــن میرمعصوم 
سهرابی مدیرعامل باشــگاه و زوانیمیر سولدو 
طرفین تفاهم نامه پایان همکاری را امضا کردند.

باشــگاه تراکتور با قدردانی از زحمات ســولدو و همچنین فابین کومیجونوویچ و میروســلاو 
ماریانوویچ، برای آنها در مراحل بعدی زندگی آرزوی موفقیت کرد.

تیم فوتبال تراکتور تبریز با کســب 15 امتیاز از 1۹ بازی رتبه سیزدهم جدول رده بندی لیگ 
برتر را در اختیار دارد.

لیگ برتر بیست و یکم سهیمه آسیایی ندارد
قهرمان و نایب قهرمــان لیگ برتر و قهرمان 
جام حذفی امســال، ســهمیه حضور در لیگ 

قهرمانان آسیا را دریافت نمی کنند.
به گزارش ایســنا، بر اساس آنچه کنفدراسیون 
فوتبال آســیا اعلام کــرده، با توجــه با تغییر 
محدوده زمانی لیگ قهرمانان آســیا به »پاییز 
تا بهار،« تقویم کشــورهایی ماننــد ایران نیز 

دست خوش تغییر می شود.
بر این اســاس نتایج فصل جاری رقابت های لیگ برتر ایران برای کسب سهمیه فصل آینده 

محاسبه نمی شود.
بنابراین سهمیه رقابت های فصل ۲۴-۲0۲3 لیگ قهرمانان آسیا از نتایج فصل بعد رقابت های 

لیگ داخلی کشورها )برای ایران لیگ برتر بیست و دوم( محاسبه می شود.
در فصل جاری استقلال بالاتر از پرسپولیس در صدر جدول لیگ برتر قرار گرفته است.

باید دید سازمان لیگ و فدراسیون فوتبال ایران برای این مساله چه تدابیری خواهند اندیشید.

قول صیادمنش به هوادار هال سیتی
مهاجم ملی پوش کشــورمان بــه هوادار هال 
سیتی زمان بازگشتش به میادین را اعلام کرد.

قــول صیادمنش به هوادار هال ســیتی/زمان 
بازگشت ستاره ایرانی به میادین مشخص شد

بــه گزارش فارس، باشــگاه هال ســیتی روز 
گذشته در مراسمی در یکی از فروشگاه هایش 
چند بازیکنش را برای امضا دادن به هوادارانش 

دعوت کرد.
اللهیار صیادمنش مهاجم ملی پوش کشورمان یکی از بازیکنان هال سیتی بود که از هواداران 

هال سیتی استقبال کرد و به آنها امضا داد.
یکی از هواداران از ستاره ایرانی سوال کرد که چه زمانی به ترکیب تیم برمی گردد که ستاره 

ایرانی پاسخ داد: تا هفته آینده آماده بازی می شوم.
صیادمنش در دو هفته گذشــته به دلیل مصدومیت از ترکیب هال ســیتی غایب بود. مهاجم 

ایرانی زمستان گذشته با قرارداد قرضی و ۶ ماهه از فنرباغچه به تیم انگلیسی آمد.

ساعی: فدراسیون تکواندو را با حساب خالی 
تحویل گرفتم

رییس جدید فدراســیون تکواندو با بیان اینکه با هدف صرفه جویی در هزینه ها، مســابقات 
بین المللی را در تهران به جای کیش برگزار می کنیم، گفت: هیچ پولی در حساب فدراسیون 

نیست.
هادی ســاعی در گفتگو با ایسنا، درباره علت برگزاری رویدادهای بین المللی تکواندو در تهران به 
جای کیش، اظهار کرد: به علت هزینه های بالای برگزاری این رقابت ها در کیش، تصمیم گرفتیم 
با توجه به شرایط مالی فدراسیون و کمبود وقت، این مسابقات را در تهران برگزار کنیم.رییس جدید 
فدراســیون تکواندو، افزود: متاسفانه هیچ پولی در حساب فدراسیون نیست و فدراسیون را با حساب 
خالی تحویل گرفتم، بنابراین هیچ پولی نداریم و برگزاری مسابقات در تهران به جای کیش، صرفه 
جویی زیادی را برای ما به همراه خواهد داشت.وی خاطرنشان کرد: دلیل دیگر این کار بحث کمبود 
زمان بود. ما اگر می خواســتیم این ۴ رویداد را در کیش برگزار کنیم باید از 8 اســفند امکانات و 
تجهیزات فدراسیون را در شهر کیش مستقر می کردیم. برگزاری مسابقات در تهران نیازی به این 
جابجایی ندارد و با داشــتن زمان بیشتر می توانیم برنامه ریزی بهتری داشته باشیم.ساعی در پاسخ 
به این ســوال که برگزاری رویدادهای بین المللی جام باشــگاه های آسیا، جام فجر و جام ریاست 
فدراســیون جهانی در کیش، چه میزان هزینه به دنبال داشت، گفت: طبق بررسی هایی که داشتیم 
برگزاری این رقابت ها در کیش چیزی در حدود ۷ میلیارد تومان هزینه داشت که با توجه به شرایط 
مالی و حساب خالی فدراسیون، عملا امکان برگزاری این رویدادها وجود نداشت و تصمیم گرفتیم 
تهران میزبانی مسابقات را بر عهده بگیرد.دارنده ۲ مدال طلا و یک برنز المپیک و ۲ طلا، یک نقره 
و یک برنز جهان، در پاسخ به این سوال که با توجه به مشکلات مالی، آیا کار سختی برای پیشبرد 
برنامه های تکواندو دارد یا خیر، خاطرنشان کرد: به هر حال ابتدای هر کاری سخت است و باید این 
سختی ها را پشت سر بگذاریم. امیدوارم بتوانیم بر مشکلات موجود غلبه کنیم.وی درباره تعاملش 
با وزارت ورزش، اظهار کرد: ما مشکلی نداریم و ان شاء الله مشکلی نخواهیم داشت. البته قرار است 
وزارت ورزش قبل از برگزاری مسابقات، مبلغی را به حساب فدراسیون واریز کند، هر چند این مبلغ 
خیلی نیست اما می تواند کمک حال فدراسیون در برگزاری رقابت ها باشد.رییس فدراسیون تکواندو 
درباره بازدید از اردوی تیم های ملی تکواندو و پاراتکواندو، گفت: با توجه به مســابقات پیش رو در 
اردوی تیم های ملی حاضر شــدم تا در جریان وضعیت آن ها قرار بگیرم. بچه ها مشکلات خود را 

بیان کردند و ما نیز در صدد حل مشکلات هستیم.

فرهاد مجیدی پشیمان شد؛ کار از کار گذشته است! عبدولی: من اصلا کشتی گیر نیستم!

 گزارش رسانه ایتالیایی؛ وقتی طارمی »VAR« را زیرسوال برد

نویدکیا باید بماند و بجنگد

شــوک بزرگ پیش از دیدار دو تیم استقلال و فجر سپاسی 
شــیراز به فرهاد مجیدی ســرمربی آبی پوشان تهرانی وارد 

شد.
پایــگاه خبری پلیس به نقــل از ســازمان وظیفه عمومی 
انتظامی جمهوری اســلامی ایران اطلاعیه ای منتشر کرد 
و نوشــت: بر اســاس قوانین و مقررات گذشــته هر یک از 
بازیکنــان ورزشــی در رشــته های گوناگون که به ســن 
مشــمولیت می رســند، موظف به اعزام به خدمت هستند، 
که در قالب تســهیلات ویژه و به منظور کمک به توســعه 
ورزش کشــور و افزایش ماندگاری ورزشکاران حرفه ای در 
باشگاه های مربوطه با کسب مجوزهای لازم اجازه داده شده 
است، تا خدمت ورزشــکاران حرفه ای در رشته های ورزشی 
فوتبال، والیبال و بســکتبال در سطح تیم ملی حداکثر تا 30 
ســال تمام و لیگ برتر حداکثر تا ۲8 ســال تمام به تعویق 
انداخته شود و بلافاصله پس از اتمام مهلت مذکور به خدمت 
دوره ضرورت اعزام شــوند. لازم به تاکید است که استمرار 
فعالیت ورزشکاران پس از اتمام مهلت مقرر در باشگاه های 
مربوطه امکان پذیر نیســت. ضمناً عدم حضور به موقع این 
افراد در خدمت ســربازی موجب غیبت آنان شده و در این 
صورت ادامه فعالیت ورزشــی در باشــگاه ها و تیم ملی را از 

دست خواهند داد.

فرهاد مجیدی باورش نمی شــد سازمان نظام وظیفه چنین 
حکمی صادر کند و تصور می کرد مدیران باشــگاه استقلال 
خاصه مصطفی آجرلو بتوانند این مشــکل را حداقل تا پایان 

فصل جاری حل کنند اما...
شنیدیم فرهاد مجیدی پس از این ماجرا نزد نزدیکانش ابراز 
پشیمانی کرده و گفته است: اگر می دانستم سیاوش یزدانی و 
محمد حسین مرادمند سرباز می شوند اجازه جدایی به عارف 

آقاسی نمی دادم و نمی گذاشتم به فولاد خوزستان بازگردد.
گفتنی است عارف آقاسی به بهانه دلتنگی در تهران و برای 
پوشــیدن پیراهن تیم ملی در جام جهانی با اصرار از فرهاد 
مجیــدی رضایت گرفت تا در نقل و انتقالات زمســتانی به 

فولاد خوزستان برگردد.

ـــای  ـــدال ه ـــده م ـــی و دارن ـــم مل ـــابق تی ـــی کار س فرنگ
ـــی ام  ـــا مرب ـــت: بن ـــک، گف ـــز المپی ـــان و برن ـــلای جه ط

ـــش را دارم. ـــوده و احترام ب
ــرای  ــه بـ ــی کـ ــعید عبدولـ ــنا، سـ ــزارش ایسـ ــه گـ بـ
دیـــدن مســـابقات کشـــتی فرنگـــی جـــام تختـــی در 
ســـالن مســـابقات حاضـــر شـــده بـــود، دربـــاره دیـــدار 
ـــرم  ـــت: پس ـــی، گف ـــم مل ـــرمربی تی ـــا س ـــو ب و گفت وگ
ـــم  ـــم رفت ـــن ه ـــت، م ـــی رف ـــلام و احوالپرس ـــرای س ب
ـــلام  ـــا س ـــد بن ـــه محم ـــت ب ـــد. می خواس ـــا نباش ـــه تنه ک
کنـــد، گفـــت نکنـــد جـــواب ســـلامم را ندهـــد کـــه گفتـــم 
نـــه بـــرو. بعـــد کـــه او بـــرای ســـلام کـــردن جلـــو 
ـــم و  ـــی کردی ـــم احوالپرس ـــا ه ـــد بن ـــن و محم ـــت، م رف

ـــم. ـــم نگفتی ـــه ه ـــی ب ـــز خاص چی
ـــد  ـــه محم ـــش علی ـــه  های ـــل مصاحب ـــورد دلی وی در م
ـــم.  ـــی نداری ـــکل خاص ـــم مش ـــا ه ـــا ب ـــه داد: م ـــا ادام بن
ـــزار  ـــتی برگ ـــه درس ـــی ب ـــه انتخاب ـــود ک ـــن ب ـــث ای بح
شـــود، پدرکشـــتگی کـــه نـــدارم، مربی مـــان هســـت، 
ـــن  ـــذرد از ای ـــم بگ ـــال ه ـــد س ـــم. چن ـــش را داری احترام
احتـــرام کـــم نمی شـــود. او همیشـــه می گویـــد اینهـــا 

ــتند. ــم هسـ بچه هایـ
ــاره  ــک دربـ ــای المپیـ ــز بازی هـ ــدال برنـ ــده مـ دارنـ

برنامه هـــای آینـــده اش، گفـــت: برنامـــه خاصـــی 
ـــه  ـــردم ب ـــتم، برگ ـــتی گیر نیس ـــلا کش ـــن اص ـــدارم، م ن

کجـــا؟ بـــه مربیگـــری هـــم علاقـــه نـــدارم.
عبدولـــی دربـــاره جـــام تختـــی گفـــت: مســـابقات روز 
اول را زیـــاد نـــگاه نکـــردم چـــون تـــا ۴ صبـــح ســـر 
ـــالن  ـــه در س ـــتی هایی ک ـــودم. کش ـــاورزی ب ـــن کش زمی
ـــد،  ـــوب بودن ـــتی گیر خ ـــه کش ـــود. دو س ـــوب ب ـــدم خ دی
ـــدادی  ـــی تع ـــر فن ـــده و از نظ ـــوب ش ـــتی خ ـــرایط کش ش

آمده انـــد کـــه جـــای امیـــدواری اســـت.

نشــریه ایتالیایــی به شــدت از تکنولــوژی کمک داور 
ویدیویی)VAR( به خاطر صحنه مشــکوک روی ستاره 

ایرانی پورتو زیرسوال برد.
به گزارش فارس، مهدی طارمی ستاره تیم ملی کشورمان 
با درخشش به همراه پورتو در شب گذشته مقابل لاتزیو 
باعث شد تا تیمش به نتیجه تساوی ۲ بر ۲ برسد و پورتو 

راهی مرحله یک هشتم نهایی لیگ اروپا شد.
سایت »فوتبال ایتالیا« در گزارشی به انتقاد از تکنولوژی 
کمــک داور ویدیویی)VAR( به خاطــر مهدی طارمی 

ستاره ایرانی پورتو پرداخت.
در این بازی در دقیقــه 30 طارمی در محوطه جریمه با 
برخورد با بازیکن لاتزیو به زمین افتاد و داور این حرکت 
ســتاره ایرانی را تمارض تشخیص داد و به او کارت زرد 

داد.
اما بعــد از بازبینی ایــن صحنه از طریــق VAR داور 
تصمیمش را تغییر داد و کارت زرد طارمی را بخشــید و 

برای پورتو پنالتی اعلام کرد تا ســتاره ایرانی اولین گل 
تیمش را به ثمر برساند.

رســانه ایتالیایی به خاطر طارمــی VAR را به باد انتقاد 
گرفت و نوشت: پنالتی ای که VAR به پورتو تقدیم کرد 
بهترین مثال برای این است که این تکنولوژی فوتبال را 

از ماهیت اصلی اش دور کرده است.
برخورد طارمــی بازیکن پورتو با بازیکــن لاتزیو امری 
طبیعی در فوتبال است و داور هنگام تشخیص تمارض از 
سوس بازیکن ایرانی تصمیم درستی گرفت ولی وقتی با 
VAR این صحنه را بررسی کرد تصمیمش را تغییر داد.

در آن صحنه دو بازیکن برخوردی طبیعی داشــتند و این 
 VAR صحنه ها را باید به شکل طبیعی تماشا کنید. ولی
با چند دوربین به شکل آهسته این صحنه را برای داور به 
نمایش می گذارد تا داور به اشتباه از روی تصاویر آهسته 
تصمیمش را عوض کند و این نشان دهنده تغییر ماهیت 

فوتبال با VAR است.

بازیکـن سـابق سـپاهان اعتقـاد دارد کسـی نمی توانـد 
جـای نویدکیـا را در سـپاهان بگیـرد و این مربـی نباید 

میـدان را خالـی کند.
دربـاره  ایسـنا  بـا  گفت وگـو  در  کریمیـان  مهـدی 
اسـتعفای محـرم نویدکیـا از سـمت مربی گـری اش در 
سـپاهان اظهـار کـرد:  بـا نظـر نویدکیـا کامـلا مخالف 
هسـتم. مـن هـر جایـی نیـاز بـود از او انتقـاد کـردم و 
هـر جـا نیـاز بود بـه او زنگ مـی زدم و با هـم صحبت 
می کردیـم. بـه نظـر من اشـتباه اسـت نویدکیـا میدان 
را خالـی کنـد. او نبایـد احساسـی تصمیم بگیـرد چون 

بـه هـر حـال سال هاسـت در سـپاهان حضـور دارد و 
فوتبالیسـت بزرگـی بوده اسـت.

او ادامـه داد: نویدکیـا هـوادار سـپاهان نیسـت و اکنون 
سـرمربی ایـن تیم اسـت و باید منطقـی تصمیم بگیرد. 
هـر کسـی به جـای نویدکیـا بیایـد چـه کاری می تواند 
انجـام دهـد. سـپاهان بازیکنـان خوبـی دارد و باشـگاه 
بزرگـی اسـت امـا اگـر مربـی جایگزیـن نتوانـد تیم را 
موفـق کنـد هـم چیـز خاصـی را از دسـت نمی دهـد. 
بـه نظـر شـما اگـر یـک نفـر جایگزیـن شـود و تیـم 
اسـت  درسـت  کنـد؟  متحـول  می خواهـد  چگونـه  را 

هـواداران از تیـم انتظـار دارنـد امـا بایـد بـا واقعیت هـا 
برویم. جلـو 

بازیکـن سـابق سـپاهان همچنیـن غنوان کـرد: محرم 
می توانـد  سـپاهان  بجنگـد.  و  بمانـد  بایـد  نویدکیـا 
سـهمیه آسـیا را کسـب کنـد. اگـر شـرایط بـرای کار 
فراهـم نباشـد یـا این که باشـگاه در مسـائل مربی گری 
دخالـت کنـد یـا بـه مربـی فشـار  آورد، شـاید نویدکیـا 
حق داشـته باشـد امـا در ایـن وضعیت مشـکل خاصی 
بـرای کار کـردن او وجـود نـدارد. سـپاهان ایراداتی در 
فـاز دفاعـی و حمله داشـت و بـه نظر من می توانسـتند 

بـا تقویـت کادرفنـی وضعیـت را بهتـر کند امـا در کل 
این اسـتعفا اشـتباه اسـت.

او در پایـان اضافـه کـرد: بـه نظـر مـن نویدکیـا بایـد 
دربـاره  بیشـتر  و  بگیـرد  فوتبـال مشـاوره  بـزرگان  از 
تصمیمـش فکـر کنـد. البتـه می دانـم کـه او هیچ وقت 
بـه سـرعت تصمیـم نمی گیـرد و حتمـا دربـاره ایـن 
مسـاله فکـر کـرده اسـت امـا بـه نظـر مـن در حـال 
حاضـر نبایـد بـرود. هیچ مربـی ای اکنـون نمی تواند به 
سـپاهان کمـک کنـد و خود نویدکیـا بهتـر می تواند به 

تیـم کمـک کند.

پشت پرده مصاحبه نوشادی و آبی ها در مورد ستاره پرسپولیس

یک مدیر سازمان لیگ، مدارک ستاره پرسپولیس را به استقلالی ها داد!
ظاهرا یکی از مسئولان سازمان لیگ راپورت 
وحید امیری را به مسئولان باشگاه استقلال 

داده است!
به  سالگی   33 در  هنوز  چرا  امیری  وحید 
ملی  تیم  و  برتر  لیگ  در  و  نرفته  سربازی 
که  بود  سئوالی  این  می کند؟  بازی  فوتبال 
مطرح  استقلال  تیم  اطرافیان  و  هواداران 
مدیرروابط  لشگری  مصطفی  که  کردند 
به  شکل  بدین  پرسپولیس  باشگاه  عمومی 

آن پاسخ داد:
هیچ  سربازی  خدمت  لحاظ  از  »امیری 

آقای  دارد.  معافیت  کارت  و  ندارد  مشکلی 
در  هم  اخیراً  و  کرده  مصاحبه  بارها  امیری 
معافیت  کارت  که  بود  گفته  برنامه  یک 
دارد. او هیچ مشکلی ندارد و در این سال ها 
این  از  است.  کرده  بازی  مشکل  بدون  هم 
برخی ها  می کنم.  تعجب  حاشیه سازی ها 
این  دنبال  به  بحث ها  این  کشیدن  پیش  با 
پرت  را  هواداران شان  حواس  که  هستند 
دنبال  عده ای  چرا  می کنیم  تعجب  کنند. 
امیری  هستند.  حاشیه ها  این  کردن  مطرح 
هیچ مشکلی ندارد و کارت معافیت از خدمت 

دارد.«در ادامه مشخص شد ستاره ملی پوش 
اما  است  پزشکی گرفته  معافیت  پرسپولیس 

این پایان ماجرا نبود!
موضوع امیری در اردوگاه آبی به بحثی داغ 
نوشادی  بهزاد  که  طوری  به  شده  تبدیل 
دیدار  پایان  از  پس  استقلال  بدنساز  مربی 
یکی  »الان  گفت:  شیراز  سپاسی  فجر  با 
امیری  وحید  ایران  بازیکنان  آماده ترین  از 
است. او دوست خوب من، بازیکن خوب، با 
تست  نظر  از  الان  است.  قوی  و  شخصیت 
همچنین  و  ملی  تیم  در  جسمانی  آمادگی 

معافیت  چطوری  او  است.  بهترین  ایران 
پزشکی گرفته است؟ دو نوع معافیت داریم؛ 
یکی معافیت موقت داریم که ۶ ماهه است و 
دائم نیست. اگر شما رباط صلیبی پاره کنید 
نظر  از  الان  امیری  است.  سال  دو  یا  یک 
نمی دانم  است.  ایران  بازیکن  بهترین  بدنی 
او معافیت دادند و چه کمیسیونی  به  چطور 
بود که به او دائم دادند؟ ولی برای بچه های 

ما اینطور ...!«
شاید برای برخی پرسپولیسی ها این پرسش 
به وجود آمده باشد که استقلالی ها چرا روی 

خدمت سربازی وحید امیری زوم کرده اند؟ 
اصلا چه کسی یا کسانی چنین موضوعی را 

اولین بار مطرح کرده است؟
لیگ  سازمان  مسئولان  از  یکی  شنیدیم 
راپورت وحید امیری را به مسئولان باشگاه 

استقلال داده است!
این فرد ظاهرا برگه معافیت دائم وحید امیری 
ملی پوش را نیز در اختیار استقلالی ها قرار 
های  درگیری  برای  محلی  امروز  که  داده 
رسانه و مجازی پیشکسوتان و طرفداران دو 

تیم شده است.

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک فریمان 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
تکلیـف  تعییـن  قانـون  نامـه  آئیـن   13 مـاده  و   3 مـاده  موضـوع  آگهـی 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی برابر رای شـماره 
1۴00۶030۶0۲۲000880  هیـات اول موضـوع قانون تعییـن تکلیف وضعیت 
ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتـی حوزه 
ملـک فریمـان تصرفـات مالکانه بلامعـارض متقاضـی خانم نرگـس علی زاده  
فرزنـد غلامرضا بشـماره شناسـنامه 08۴0015003 صادره از شـهرکرد  دریک 
بـاب سـاختمان بـه مسـاحت 118/5۶ متـر مربع  پـلاک ۲۶۹1 فرعـی از۲۷۶  
اصلـی واقـع در بخـش 13  خریـداری از مالـک رسـمی خانم فاطمه خجسـته 
باقـرزاده  محـرز گردیده اسـت .لذا به منظـور اطلاع عموم مراتـب در دو نوبت 
بـه فاصلـه 15 روز آگهـی مـی شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور 
سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریخ انتشـار 
اولیـن آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم وپس 
از اخـذ رسـید ، ظـرف مـدت یک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتراض ، دادخواسـت 
خـودرا بـه مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد .بدیهـی اسـت در صـورت انقضای 
مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبـق مقـررات سـند مالکیـت صـادر 
خواهـد شـد . تاریخ انتشـار نوبـت اول: 1۴00/1۲/0۷. تاریخ انتشـار نوبت دوم: 

1۴00/1۲/۲۲
محمدرضا رجایی مقدم ٔ رئیس ثبت اسناد واملاک فریمان
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بعضی فاصله ها راحت پُر می شوند: فاصله دو طبقه را چند پله پُر می کند. دو طرف یک رود 
را یک پُل و دو شهر را ریل قطار...ولی بعضی فاصله ها راحت پُر نمی شوند. پُر کردنشان کار 
یک نفر نیست. کار صدها و هزاران انسان است. آن هم انسان هایی که زندگی را نه فقط 

برای خودشان که برای دیگران هم بهتر می خواهند.
یک دست محک در دست کودکان است و دست دیگرش در دستان شما که با شنیدن 

خنده یک کودک قلبتان تندتر می زند، تا با هم فاصله را پُر کنیم:
 فاصله بین بیماری تا سلامتی…

اعضای خانواده محک، این فاصله را شما با عشق پُر  کنید!

کنید! پُر  با عشق  را  فاصله  این  شما 
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

ساخت بزرگ ترین شجره نامه برای تمام بشریت!
دانشــگاه  بــزرگ«  »داده هــای  موسســه  محققــان 
آکسفورد)Oxford›s Big Data( گامی  بزرگ در جهت ترسیم 
تمامی روابط ژنتیکی میان انســان ها برداشــتند، شجره نامه ی 

واحدی که نشان دهنده اصل و نسب همه ما خواهد بود.  
به گزارش روزنامه صبح امروز به نقل از فیز، در دو دهه گذشته 
شاهد پیشــرفت های خارق العاده ای در تحقیقات ژنتیکی انسان 
بوده ایم که داده های ژنومی صدها هزار نفر از جمله انسان های 

ماقبل تاریخ را ایجاد کردند.
این موضوع، امکان دســتیابی به منشــأ تنوع ژنتیکی انسان را 
برای ترســیم نقشه ای کامل از ارتباط میان انسان ها در سراسر 

جهان فراهم می کند.
تا پیش از این چالش  اصلی، رســیدن بــه راهی برای ترکیب 
توالی های ژنوم از پایگاه هــای داده مختلف و تولید الگوریتمی 
بــرای مدیریت داده هایی با این اندازه بــود. با این حال روش 
جدیدی که روز گذشته توسط محققان موسسه  داده های بزرگ 

منتشر  آکسفورد  دانشگاه 
راحتی  به  می تواند  شــد 
را  منبع  چندین  داده های 
و  ترکیب کند  یکدیگر  با 
مقیاسی  در  آن  بر  علاوه 
بــزرگ، میلیون ها توالی 
ژنوم را در خود جای دهد.
 Yan(»وانگ یان  »دکتر 
متخصــص   ،)Wong
در  تکاملــی  ژنتیــک 
داده های  موسســه های 
از  یکــی  و  بــزرگ 

نویسندگان این مقاله توضیح می دهد: ما اساسا یک شجره نامه 
بزرگ ساخته ایم. یک شجره نامه برای تمام بشریت که می تواند 
تاریخچه تنوع ژنتیکی انســان های امروزی را مدل سازی کند. 
این شــجره نامه به ما این امکان را می دهد کــه ببینیم توالی 
ژنتیکی هر فــرد چگونه با افراد دیگــر در تمامی نواحی ژنوم 

ارتباط دارد.
از آنجــا که نواحی ژنومی افراد تنهــا از یکی از والدین به ارث 
می رســد، تبار هر نقطــه در ژنوم را می تــوان به صورت یک 
درخــت در نظر گرفت. مجموعه ای از ایــن درخت ها با عنوان 
»توالــی درخــت« )tree sequence( یا نمــودار نوترکیبی 
اجدادی)ancestral recombination graph( نواحی ژنتیکی 
را به اجدادی که تنوع های ژنتیکی اولین بار در آن ها ظهور پیدا 

کرده است، ارتباط می دهد.
 )Anthony Wilder Wohns(»دکتر »آنتونــی وایلدر وونــز
نویسنده اصلی این مقاله، که این تحقیق را به عنوان بخشی از 
دکترای خود بر عهده گرفت می گوید: ما در حال بازسازی ژنوم 

اجدادمان و اســتفاده از آن ها برای ایجاد شبکه ی گسترده ای از 
روابط هستیم. پس از آن قادر خواهیم بود زمان و محل زندگی 
این اجداد را تخمین بزنیم. قدرت این رویکرد در آن اســت که 
مفروضات بســیار کمی در مورد داده های اساسی ایجاد می کند 
و همچنین می تواند نمونه های دی ان ای جدید و باستانی را در 

خود جای دهد.
در این مطالعه، داده های مربوط به ژنوم انســان های امروزی و 
باستانی از هشت پایگاه داده مختلف باهم ادغام شده اند و شامل 

3۶0۹ توالی ژنوم فردی از ۲15 جمعیت می شود.
ژنوم های باســتانی شــامل نمونه هایی هســتند که در سراسر 
جهان با قدمت 1000 تا بیش از 100 هزار سال کشف شده اند. 
الگوریتم هــا پیش بینــی می کنند که اجداد مشــترک در  چه 
مکان هایی باید وجود داشــته باشــند تا بتوان الگوی های تنوع 

ژنتیکی در درخت تکاملی را توضیح داد.  
شــبکه ی حاصل شــامل حدود ۲۷ میلیون مورد از اجداد بود. 
از  پــس  نویســندگان 
مرتبط  داده های  افزودن 
نمونه های  بــه  مکان  با 
ژنوم، از این شبکه برای 
تخمیــن محــل زندگی 
اجداد مشــترک استفاده 

کردند.
با  نتایج به دســت آمده 
رویدادهــای  موفقیــت 
تکامــل  در  اساســی 
جملــه  از  انســان ها 
مهاجــرت به خــارج از 

آفریقا را بازیابی کرد.
اگرچه که این شــجره نامه در حال حاضر یک منبع بسیار غنی 
اســت اما محققان قصد دارند تا آن را جامع تر کنند و داده های 

ژنتیکی بیشتری به آن بیافزایند.
از آن جــا که در این روش داده ها به صورت بســیار کارآمدی 
ذخیره می شــوند می توان میلیون ها ژنــوم اضافی به مجموعه 
داده ها اضافه کرد.دکتــر »وونگ« می گوید: این مطالعه زمینه 
را برای نســل بعــدی توالی یابی دی ان ای فراهــم می کند. با 
بهبود کیفیت توالی های ژنوم دی ان ای  مدرن و باســتانی، این 
شــجره نامه دقیق تر خواهد شد و در نهایت می توانیم یک نقشه 
واحــد و یکپارچه ایجاد کنیم. او افــزود: اگرچه این مطالعه بر 
روی انسان ها متمرکز است اما می توان آن را به اکثر موجودات 
زنده از اورانگوتان ها گرفته تا باکتری ها تعمیم داد. این مطالعه 

می تواند برای ژنتیک پزشکی مفید باشد.
این مطالعه روز گذشــته در مجله ی ساینس)Science( منتشر 

شده است.  

فرزند بیشتر سرعت بیشتر!
وحید حاج سعیدی

این روزها که رئیس جمهور در حال آزاد ســازی حریم دریاها است و پوتین در حال 
کشیدن گوش اوکراین، فرماندار رفسنجان قصد خرد کردن دهان خبرنگار را داشت 
و گاری در تصادف با پراید در شیراز حماسه جدید خلق کرد. تازه کلی گاو و گوسفند 
در اثر توزیع نامناســب و سرقت نهاده های دامی توسط مسئولین در استان گلستان 
تلف شدند! آن وقت این لابلا یک سری نمایندگان یهویی متوجه شدند که فضای 
مجازی عجالتاً نیاز به صیانت فوری دارد و ده دقیقه ای طرح را تصویب کردند! هر 
چند ولنگاری در فضای مجازی نیاز به آچارکشــی دارد ولی خدا وکیلی اگر قبل از 
صیانت یک مقدار سرعت و قیمت اینترنت را هم بررسی کنند و جایگاه ما را در بین 

کشور های جهان رصد کنند، بد نیست! بگذریم ...
حالا در این گیر و دار یک عده چند ســال اســت برای فرزند آوری مردم ایده های 

سوفسطایی رو می کنند.
حقیقت امر چند سال قبل قرار بود طرحی با عنوان HOV برای حل مشکل ترافیک 
تهران اجرا شــود. در ضمن این کلمه هیچ ربطــی به کامیون های هوو ندارد بلکه 
این واژه مخفف عبارت high – Occupancy – Vehicle lane است و معنای آن 
اولویت دهی به حرکت خودرو هایی با چند سرنشین است. به این صورت که یکی 
از باند های بزرگراه یا آزادراه ) معمولًا باند تندرو( را صرفاً به عبور خودرو های دارای 
۲ یا 3 سرنشین به بالا اختصاص داده و سایر خودرو ها در صورت عبور جریمه می 

شوند.) جام جم – ۲۶ اردیبهشت ۹1(
یعنی ما الان متوجه می شویم که این طرح خیلی زیر پوستی و ملایم در حال اشاعه 
فرزند پروری بود که خلق الله متوجه نشدند. در واقع با اجرای این طرح خودروهایی 
که سرنشینان بیشتری داشتند دیگر در باند کندرو پشت سر کامیون و گاری و موتور 
گازی دود نمی خوردند و علاوه بر درســت کــردن چند عصای خوش تراش برای 

دوران پیری ، از رانندگی در لاین سرعت لذت می بردند!
علی ایحال ضمن تقدیر و تشکر از برادران عزیز نیروی انتظامی، شهرداری، سازمان 
حمل و نقل، وزارت راه و یا هر ارگانی که این طرح جامع را پیشــنهاد داده بودند ، 
به منظور کیفیت بخشــی به این طرح و بالا رفتن راندمان حاصل از اجرای طرح ، 
تا لاین ســرعت هم شلوغ نشده چند پیشــنهاد در همین راستا فی المجلس و نقداً 

ارائه می گردد:
الف( فرزند بیشتر سرعت بیشتر : پیشــنهاد می شود به جای امتیاز دادن به خودرو 
های دارای ۲ یا 3 سرنشین به خودرو های بیش از ۷ یا 8 سرنشین امتیاز داده شود 
تا اســتفاده بهینه از خودروها صورت گیرد و خانواده هایی که فرزند بیشتری دارند، 

بتوانند تندتر رانندگی کنند.
ب( ابطال کارت سوخت: توصیه می شود جایگاه های ارائه سوخت از ارائه خدمات به 
خودرو های کمتر از 5 سرنشین خود داری کنند و حتی می توان کارت سوخت  خود 

رو های کم سرنشین را ابطال کرد.
ج( حذف مالیات: این روزها دولت که برای دریافت مالیات از خودرو ها و خانه های 
لوکس، پزشکان، وکلا و سلبریتی ها دست دست می کند، پیشنهاد می شود زونکن 

اخذ مالیات از خانواده های پرجمعیت هم را داخل کشور بگذاریم !
فقط پیش خودمان بمانــد اگر خدای ناکرده، گلاب به روتون، این خط ویژه هم به 
دلیل ازدحام جمعیت خودرویی کشور کارایی خود را از دست داد  و مثل سایر باند ها 
شلوغ شد تکلیف چیست ؟ آن وقت چطور دهان عمو سیفی) سرایدار مفخم مدرسه 
ما( را با یک دو جین بچه قد و نیم قد ببندیم؟ در جریان هســتید که این آقا سیف 
الله ما از طرح هایی که با رویکرد فرزندپروری ارتباط مستقیم دارند، تمام قد حمایت 

می کند و حسابی پایه است! 

طنز

فناوری

تکنولوژی

سونی روز سه شــنبه از هدست واقعیت مجازی 
PlayStation VR۲ خود رونمایی کرد.

به نظر می رسد رقابت در فضای VR همچنان 
داغ شده است. به عنوان مثال، متا، 
شرکت مادر فیسبوک، 10 میلیارد 
آینده اختصاص  دلار برای ســال 
داده اســت تا بــر روی متاورس 

متمرکز شود.
اســت  دیجیتالی  دنیای  متاورس، 
که این شرکت امیدوار است مردم 
با اســتفاده از هدست ۲۹۹ دلاری 
Meta Quest ۲ خود، کار و بازی 
کنند. اما شرکت هایی مانند سونی ممکن است 
مشــتریانی را جذب کنند که به دنبال هدستی 
هســتند که به بازی هایی که در گذشــته روی 

کنسول های پلی استیشــن خود داشتند، متصل 
و اجرا کند.

ویژگی هدست واقعیت مجازی سونی
برای مثال، هدست واقعیت مجازی سونی برای 
اجرا به پلی استیشــن نیــاز دارد، در حالی که 
هدست ۲۹۹ دلاری Meta Quest ۲ می تواند 
برای برنامه های بازی پرمصرف به رایانه متصل 
شــود یا برای کارهایی که فشــرده تر هستند، 
می توانند بدون سیم اســتفاده شود.سونی هنوز 
قیمت این هدســت را اعلام نکرده است، اما به 
نظر می رسد شبیه به Meta Quest ۲ باشد و 
مانند هدست فیس بوک، دارای دو کنترل است 

که برای پیمایش در VR استفاده می کنید.
طبــق گزارش ها، انتظار می رود اپل در ســال 

آینده یک هدست واقعیت مجازی عرضه کند.

HMD Global بــه دلیل اســتفاده از خدمات 
صوتی پیشرفته )EVS( مورد شکایت قرار گرفته 
و از فروش برخی از گوشی های نوکیا در برخی 
بازارهای اروپایی مانند آلمان و سوئیس منع شده 
است.ســازنده موبایل فنلاندی از فروش بیشتر 
گوشــی های خود در آلمان و سوئیس منع شده 
منتشر  گزارش های  اســت. طبق 
شــده، موجودی تمام گوشی های 
نوکیا به اســتثنا دو دســتگاه تازه 
معرفی شــده، یعنی نوکیا G۲1 و 
این شرکت  در وب ســایت   G11
در دو کشــور اعلام شده، به پایان 
رســیده اســت. با این وجــود، به 
نظر می رســد HMD با مشکلات 
است.شرکتی  شده  روبرو  بیشتری 
از   VoiceAgeEVS LLC نام به 
HMD به دلیل استفاده از خدمات 
صوتی پیشــرفته )EVS( در گوشــی های خود 
شــکایت کرده و ادعا دارد که شرکت فنلاندی 
مجوز استفاده از آن را نداشته است. این استاندارد 
صوتی برای VoLTE طراحی شده است، یعنی 
هنگام برقراری تماس از طریق شبکه LTE مورد 

استفاده قرار می گیرد.

بیانیه HMD به دنبال ممنوعیت فروش 
گوشی های نوکیا

هنوز مشخص نیست که این مشکل تا چه زمانی در 
دسترس بودن و عرضه گوشی های نوکیا را تحت 
تاثیر خود قرار می دهد و HMD بیانیه زیر را با چندین 
رسانه آلمانی به اشــتراک گذاشته است:HMD در 
 VoiceAgeEVS چندین دادخواست که توســط
LLC )”VAEVS”( در حوزه های قضایی مختلف 
از جمله آلمان تنظیم شــده، مورد اتهام قرار گرفته 
اســت. ما از تکمیل مراحل اجرای VoiceAge در 
آلمان طی ماه دســامبر ناامید هستیم و شکایتی را 
در این رابطه ارائه کرده ایم. در عین حال، اطمینان 
داریم که هیچ یک از دستگاه های عرضه در آلمان 
از EVS پشــتیبانی نمی کند.با ایــن حال فروش 
گوشی های نوکیا در بازار چندین کشور اروپایی دیگر 
از جمله فرانسه، اسپانیا و ایتالیا نیز ممنوع شده است. 
تنها گوشی موجود در این مناطق نوکیا G۲1 است 
و گفته می شود X10 ،X۲0 و سایر گوشی های این 

برند در بریتانیا همچنان در دسترس قرار دارند.
VAEVS در ســال های گذشــته از شرکت های 
دیگری مانند اپل، لنوو و TCL به دلیل پتنت های 
خدمات صوتی پیشــرفته خود شــکایت کرده که 

مشکلات آن ها در دادگاه حل و فصل شده است.

رقابت داغ غول ها در متاورس

فروش برخی از گوشی های نوکیا در بازارهای اروپایی ممنوع شد


